




3 اقتصادی

معاون وزیر راه و شهرسازی مطرح کرد: 

الحاق شهرهای جدید به طرح جامع کلانشهرها
معاون وزیر راه وشهرسازی بااشاره به اهمیت الحاق شهرهای جدید درطرح جامع 
کلانشهرهاگفت: این شهرها بایددرمحور توسعه قرارگیرندزیراشهرهای جدید به عنوان 

فضایی برای سرریز جمعیت کلانشهرها ایجادشدند. 
، محسن نریمان ضمن ابراز امیدواری درباره به نتیجه رساندن وضعیت سایت های 
مسکن مهر در تمامی شهرهای جدید کشور، گفت: همان گونه که تا کنون نزدیک به 
۹۰ درصد از واحدهای مسکن مهر در این شهرها به پایان رسیده می توانیم به زودی 

تمامی پروژه ها را تکمیل و در شرایطی مطلوب به متقاضیان تحویل دهیم.
این مقام مسئول با تأکید براینکه در کشورهای دیگر شهرهای جدید تنها دارای 
جمعیتی ۵۰ تا ۱۰۰ هزار نفر هستند، گفت: این درحالی است که شهرهای ایران 

جمعیتی بسیار بالاتر دارند که در مقایسه با سایر کشورها بسیار قابل توجه است.
وی اضافه کرد: تنها در شهر جدید پرند دارای ۳۰۰ هزار نفر در سایت مسکن مهر 

هستیم که خود برابر با ۶ شهر جدید در کشوری مانند کره جنوبی است.
مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید با تأکید براین نکته که در پیشبرد 
پروژه های مسکن مهر باید از فکر و ایده ای منسجم و متمرکز در سیستم مدیریتی 
برخوردار باشیم، گفت: پروژه هایی که تنها بخش ناچیزی از تکمیل آن ها باقی مانده 
است باید در اولویت قرار گرفته و هرچه زودتر به پایان برسند و این واحدها قطعا با 

تلاشی اندک در اختیار متقاضیان قرار می گیرد.
نریمان بیان کرد: اگر سایر دستگاه های متولی همکاری خوبی با شرکت عمران 
شهرهای جدید داشته باشند مشکلات پردیس هم رفع می شود با وجود اینکه برای 
ساخت واحدهای شهر جدید پردیس مشکلات زیادی از جمله تأمین آب، منابع 
ذخایر آب، شکافتن کوه، دیوار حائل و ... را داریم ولی بدون شک با همکاری به موقع 

دستگاه ها می توانیم این پروژه سنگین را تمام کرده و مشکلاتش را رفع کنیم.
معاون وزیر راه و شهرسازی افزود: طبق گزارش ارائه شده در کمیسیون اصل 
۹۰ همه دستگاه های متولی باید در اجرای پروژه مسکن مهر به یاری وزارت راه و 
شهرسازی بیایند و تسهیلات ۳۰ میلیون تومانی به ۴۰ میلیون تومان تغییر یابد و 
شرکت عمران با برخورداری از این دو عامل کمک رسان و همچنین منابع داخلی خود 

می تواند سرانجامی خوش را در شهر جدید پردیس رقم بزند.
نریمان در پایان اعلام کرد که گزارش کمیسیون اصل ۹۰ به روشنی نشان دهنده 
مشکلات موجود در حوزه مسکن مهر بوده و راهکارهای خوبی را در این حوزه ارائه 

کرده است.

جزئیات راه اندازی ۳ طرح جدید؛

ایران عضو باشگاه صادرکنندگان
 بنزین جهان می شود

معاون وزیر نفت با تشریح جزئیات راه اندازی ۳ طرح جدید بنزین سازی ایران، 
اعلام کرد: سال آینده برای نخستین بار ایران عضو باشگاه صادرکنندگان بنزین جهان 

می شود. 

عباس کاظمی درباره برنامه جدید افزایش تولید بنزین با استاندارد یورو چهار، گفت: 
امسال دو طرح جدید بنزین سازی با هدف افزایش ظرفیت تولید بنزین کشور با 
استاندارد یورو چهار اتحادیه اروپا در پالایشگاه های نفت لاوان و بندرعباس در مدار 

بهره برداری قرار می گیرد.
معاون وزیر نفت با اعلام اینکه هم اکنون آخرین مراحل راه اندازی طرح بهبود 
کیفیت و افزایش ظرفیت تولید بنزین در پالایشگاه نفت بندرعباس در حال اجرا 
است، تصریح کرد: با بهره برداری از این مجتمع جدید بنزین سازی ظرفیت تولید بنزین 

کشور حدود ۳.۵ میلیون لیتر در روز افزایش می یابد.
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی با تاکید بر اینکه با اجرای 
این پروژه علاوه بر افزایش تولید بنزین، ظرفیت تولید بنزین کشور با استاندارد یورو 
چهار هم حدود هشت میلیون لیتر در روز افزایش می یابد، تصریح کرد: در شرایط 
فعلی واحد »ایزومریزاسیون« پالایشگاه نفت لاوان هم با ظرفیت تولید روزانه ۸۰۰ 

هزار لیتر بنزین آماده راه اندازی شده است.
این مقام مسئول با بیان اینکه در پالایشگاه نفت لاوان در کنار افزایش تولید 
بنزین، ظرفیت تولید بنزین با استاندارد یورو چهار هم حدود سه میلیون لیتر در 
روز افزایش می یابد، اظهار داشت: در مجموع با بهره برداری از این دو طرح تا پیش از 
پایان سال حدود ۴.۲ میلیون لیتر به ظرفیت تولید بنزین و حدود ۱۱ میلیون لیتر 
به ظرفیت تولید بنزین یورو چهار ایران افزوده خواهد شد. این عضو هیات مدیره 
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی با یادآوری اینکه فاز اول پالایشگاه 
ستاره خلیج فارس هم حداکثر در طول سه ماهه نخست سال آینده با ظرفیت تولید 
روزانه ۱۲ میلیون لیتر بنزین یورو چهار به بهره برداری می رسد، تاکید کرد: واحد  
سی سی آر این پالایشگاه میعانات گازی امسال به بهره برداری می رسد. کاظمی با 
اشاره به آغاز نصب کمپرسورهای این پالایشگاه توسط شرکت زیمنس آلمان، یادآور 
شد: در مجموع فقط با راه اندازی فاز اول این پالایشگاه ایران از سال آینده نه تنها 
نیازی به واردات بنزین ندارد بلکه به جمع کشورهای صادرکننده این فرآورده نفتی 
تبدیل خواهد شد. معاون وزیر نفت با بیان اینکه هم اکنون ایران یکی از بزرگترین 
صادرکنندگان انواع فرآورده های نفتی شامل گازوئیل، نفت سفید، گاز مایع و نفت 
کوره است، خاطرنشان کرد: سال ۹۶ برای نخستین بار بنزین هم به سبد صادرات 

فرآورده های نفتی کشور افزوده خواهد شد.

معاون شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران: 

٧٠ درصد تجهیزات پالایشگاه ستاره خلیج فارس 
ساخت داخل است 

معاون مدیر عامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران، گفت: 7۰ 
درصد از قطعات و تجهیزات پروژه احداث پالایشگاه میعانات گازی ستاره خلیج فارس 

در داخل کشور ساخته و تامین شد. 
شاهرخ خسروانی، اضافه کرد: در این پروژه، بخش زیادی از تلمبه ها، برج ها، راکتورها، 

سیستم های کنترلی مربوطه و شیرآلات در داخل بومی شد.
معاون مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران گفت: برای 
حمایت از ساخت داخل در شرکت های پالایشی از منظر حاکمیتی با بخش خصوصی 

تعامل کردیم.
خسروانی ادامه داد: به عنوان نمونه در پروژه های در حال اجرا در پالایشگاه اصفهان 
سیاست استفاده حداکثری از توانمندی ساخت داخل مورد تایید و نظارت هیات 

مدیره و مسئولان آن شرکت قرار گرفت.
** سازندگان داخلی با قانون ممنوعیت واردات کالا حمایت می شوند

وی اعلام کرد: بومی سازی کاتالیست ها دستاورد بزرگ تولیدکنندگان داخلی است 
که وزارت نفت با ممنوعیت واردات از آن ها حمایت می کند.

خسروانی به اقدامات انجام شده در سه سال گذشته در راستای اجرای سیاست های 
اقتصاد مقاومتی و تقویت نگاه به درون اشاره و اظهار کرد: یکی از دستاوردهای 
مستقیم شرکت پالایش و پخش، بومی سازی تعداد قابل توجهی از انواع و اقسام 

کاتالیست ها بوده است.
وی افزود: فرایند بومی سازی کاتالیست ها نه تنها در پالایش و پخش؛ بلکه در 

پتروشیمی ها هم در دستور کار بوده و انجام شده است.
خسروانی ادامه داد: در این مدت با توجه به شرایط کشور تلاش شد واحدهای 
کاتالیستی مختلف پالایشگاهی از داخل تامین شود که یکی از این موارد، ساخت 
کاتالیست ایزومراسیون برای پالایشگاه اصفهان بوده که با مدیریت و نظارت مستقیم 
پالایش و پخش و تعامل پالایشگاه اصفهان و سازنده داخلی این فرایند محقق شد و در 
مهرماه پارسال در راکتورهای اصفهان بارگیری و در سرویس قرار گرفت که از عملکرد 
بسیار مطلوبی برخوردار بوده است. معاون مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی ایران اظهار کرد: در کاتالیست های مختلف دیگر مثل مرکاپتان 
زداها، گوگرد زداها، تولید هیدروژن، مولکولارسیو و... پیشرفت های خوبی داشته ایم و 

موفق شدیم کاتالیست ها را در داخل بومی سازی کنیم.
به گفته وی، سیاستی در ساخت داخل اتخاذ شد که بر اساس آن برای حمایت از 
ساخت داخل هر کاتالیستی که در داخل ساخته شد و مطلوبیت خودش را اثبات کرد 
و در واحدهای فرایندی به صورت مطلوب مورد استفاده قرار گرفت، به طور هماهنگ 
از وارداتش جلوگیری شود که این نقش مستقیم اقتصاد مقاومتی و حمایت از ساخت 

داخل را نشان می دهد.
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معاون اول رئیس جمهور:

صنعت فولاد با تکیه بر منابع داخلی توسعه پیدا کند

آیت الله مظاهری در دیدار معاون اول رئیس جمهور:

سیستم ربوی بانک ها اصلاح شود

معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه صنعت فولاد با تکیه بر منابع داخلی توسعه پیدا 
کند، گفت: فولاد نه فقط برای بازار ایران بلکه باید محصولات خود را در بازاهای دنیا ارائه 

کند. 
اسحاق جهانگیری ظهر پنجشنبه، در مراسم بهره برداری از ماشین ریخته گری شماره ۵ 
فولاد مبارکه با بیان اینکه کشور ما روز به روز روند رشد و توسعه خو را با سرعت بیشتری 
طی می کند، اظهار داشت: قطعاً جایگاه ایران در توسعه صنعت دنیا باید جلوتر از وضعیت 
فعلی باشد و این رسالتی بر دوش تک تک مدیران صنعتی ایران اعم از بخش های خصوصی 

و دولتی است.
وی با بیان اینکه هر جوان ایرانی تحصیل کرده و جویای کار در کشور باید در زمینه های 
مختلف صنعتی و کشاورزی شغلی داشته باشد، افزود: براین اساس لازم است برنامه ریزی 
صحیحی برای توسعه صنعتی ایران داشته و با شناخت اهداف در این راستا بخش های قابل 

توسعه صنعت ایران را به درستی شناسایی کنیم.
معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه از بهترین زمینه های توسعه صنعتی ایران، صنایع 
معدنی است ابراز داشت، خداوند در ایران دو نعمت بزرگ قرار داده که از آن جمله ما در 
صدر ذخایر گاز دنیا قرار داریم و بر این اساس برنامه وسیعی برای توسعه میادین نفتی و 

گازی اندیشیده شده است.
وی اضافه کرد: یکی از مهمترین برنامه های ما در راستای اقتصادی مقاومتی این است که 
انرژی هایی که می توان در داخل کشور به ارزش افزوده بالاتر تبدیل شود، به جای صادرات 

به شکل خام تبدیل به محصولاتی با ارزش افزوده بالاتر شود.
جهانگیری با بیان اینکه تنوع مواد معدنی ایران از معادن فلزی مانند مس و سنگ آهن 
تا مواد غیرفلزی از منابع عظیم خدادادی کشور است، ابراز داشت: توسعه فولاد در ایران 
منجر به کشف ذخایر عظیم سنگ آهن در کشور شده که برخی از این ذخایر همچنان 

ناشناخته هستند.
وی با یادآوری این موضوع که فولاد ترکیب دو ماده معدنی گاز و سنگ آهن است، اظهار 
داشت: سابقه فولاد در کشور به دهه ۴۰ بازمی گردد و این تجربه طولانی منجر به پرورش 

متخصصان توانمند در صنعت فولاد کشور شده است.

معاون اول رئیس جمهور ادامه داد: امروز ۸۴ درصد قطعات و تجهیزات فولاد مبارکه در 
داخل کشور قابل تامین است که نتیجه زحمات مهندسان در فولاد مبارکه و واحدهای 

صنعتی است.
وی افزود: صنعت فولاد باید بر اتکا به سه منبع نیروی انسانی توانمند و دانشمند و منابع 
طبیعی توسعه پیدا کند و با توجه به امتیاز مهم محصولات فولادی یعنی امکان فروش 
تمامی محصولات حاصل از سنگ آهن در زمینه صادرات و حضور در بازارهای جهانی 

فعال تر شویم.
جهانگیری با بیان اینکه فولاد مبارکه قادر است با مجموعه توانمندی خود به یک بنگاه 
اقتصادی دانش بنیان تبدیل شود، گفت: از جهت گیری های اصلی اقتصادی مقاومتی، 
دانش بنیان بودن آن است و فولاد مبارکه باید در همه بخش های اجرایی و اقتصادی خود 

به دانش متکی باشد.
وی اضافه کرد: بنگاهی که متکی به تحقیق و توسعه باشد هزینه تولیدات آن کاهش 
یافته و قدرت رقابت آن بالا می رود ضمن اینکه محصولات جدید و قابل رقابت با دنیا را 

تولید خواهد کرد.
معاون اول رئیس جمهور گفت: به دلیل ارتباط خوب فولاد مبارکه با دانشگاه های کشور 
امروز شاهد صادرات ۵۴ درصدی محصولات این شرکت به اروپا هستیم. مهمترین توصیه 
ما به واحدهای صنعتی این است که به بازارهای بین المللی وصل شوند و کالاهایی تولید 

کنند که از نظر قیمت و کیفیت قابل ارائه در بازارهای دنیا باشد.
وی با اشاره به اینکه شرکت فولاد مبارکه یک شرکت در تراز بین المللی محسوب می 
شود و به عنوان نماد صنعتی ایران در جهان مطرح است، ابراز داشت: در زمان افتتاح این 
کارخانه، بسیاری از افراد فعالیت آن را مقرون به صرفه ندانستند اما امروز با تلاش بی وقفه 

کارکنان این شرکت ارزش محصولات فولاد مبارکه به ۳7 میلیارد دلار رسیده است.
جهانگیری با تاکید بر اینکه امروز نیازمند ایجاد صنایع بزرگ در بخش های نفت و گاز، 
فولاد و پتروشیمی هستیم، گفت: فعالیت های بزرگ در کشور نیازمند مدیران با دل و 
جرات و با قدرت ریسک پذیری بالا است که نباید تحت تاثیر جوسازی های مختلف از 

خدمت به کشور دل سرد شوند.

رئیس حوزه علمیه اصفهان با تأکید بر ضرورت اصلاح 
امور بانکی به عنوان یکی از ریزبناهای اقتصاد کشور، گفتند: 
مسائل ربوی در بانک ها باید اصلاح شود تا بخشی از بیماری 

اقتصادی کشور درمان گردد.

آیت الله مظاهری، شامگاه چهارشنبه در دیدار جهانگیری، 
معاون اول رئیس جمهور، ضمن اظهار خرسندی و تقدیر 
از خدمات دولت یازدهم، تلاش هرچه بیشتر برای حلّ 
ضروری  امری  را  مردم  معیشتی  و  اقتصادی  معضلات 
تأکید کردند: اصلاح و ساماندهی وضعیّت  و  برشمرده 
اقتصادی کشور، کاری است که نیاز به زمان و یکپارچگی 

برنامه ها و وحدت همۀ مسئولان مربوطه دارد.
وی با تأکید بر نقش اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی 
در اصلاح مسائل اقتصادی، خاطرنشان کردند: اگرچه عمدۀ 
تلاش و اهتمام برای اجرای اقتصاد مقاومتی بر دوش دولت 
است، ولی اجرای واقعی و کامل این سیاست ها مشروط به 
همکاری و هماهنگی همۀ قوا، نهادها و دستگاه های مسئول 

و از جمله مردم است که باید دولت را در این جهت یاری 
دهند.

این مرجع تقلید، با تأکید بر ضرورت اصلاح امور بانکی به 
عنوان یکی از ریزبناهای اقتصاد کشور، افزودند: مسائل ربوی 
در بانک ها باید اصلاح شود تا بخشی از بیماری اقتصادی 

کشور درمان گردد.
رئیس حوزه علمیه اصفهان در بخش دیگری از سخنان 
با مفاسد اجتماعی و  خود، بر ضرورت مقابلۀ همگانی 
اخلاقی و همچنین مفاسد اداری تاکید کردند و با اشاره به 
اینکه دولت در این زمینه نقشی مهم دارد، تصریح کردند: 
در این مسأله هم همگان باید به دولت کمک دهند تا 
آنچه در فضای اداری، اجتماعی، فرهنگی و اخلاقی کشور 
می گذرد به سمت اصلاح هرچه بیشتر و مطابقت با ارزش ها 

و تعالیم اسلامی پیش رود.
آیت الله مظاهری، اختلافات سیاسی را یکی از معضلات 
اساسی کشور برشمردند و با اشاره به ضرورت رفع اختلاف 
و چند دستگی در میان مسئولان، اظهار داشتند: گسترش 

اختلاف که بعضاً همراه با اهانت و رفتارهای خلاف شرع 
است، موضوعی نیست که بتوان به سادگی از کنار آن 
گذشت و همه باید در جهت رفع این اختلافات اقدام کنند 

و مانع بروز و ظهور اختلافات شوند.
وی ، راهکار مواجهۀ صحیح با اهانت ها و تهمت های افراد 
نادان یا مغرض را تقویت روحیۀ سعۀ صدر و حلم دانستند 
و یادآور شدند: اگر مسئولین در مواجهه با این حرکات 
ناشایست با بزرگواری و با سعۀ صدر و بردباری برخورد 
کنند، از گسترش دامنۀ نزاع و اختلاف جلوگیری خواهد 

شد.
وی  در بخش دیگری از بیانات خود به معضل پیچیدۀ 
آب در استان اصفهان اشاره کردند و با یادآوری بعضی از 
وعده های قبلی وزرا و مسئولان دولتی در خصوص بهبود 
وضعیّت آب  اصفهان، خاطرنشان کردند: مسئولان و مردم 
اصفهان هیچ گاه توقع ندارند، حقّ دیگران به آنان تعلّق 
گیرد، بلکه خواستار حقّ خود از آب زاینده رود و توجّه دولت 
و مسئولان مربوطه برای برنامه ریزی هرچه بهتر و اقدامات 

زیربنایی برای موضوع آب می باشند.
و  مردم  معضلات  به  رسیدگی  مظاهری،  آیت الله 
کشاورزان نجیب شرق استان اصفهان را لازم برشمردند و 
تأکید کردند: در شرایط کنونی که دولت قادر به رساندن 
حقّابه کشاورزان شرق اصفهان به آنان نیست، لازم است 

خسارت عدم کشت آنان به نحو مقتضی، جبران گردد.
برپایه این گزارش، در این دیدار که تنی چند از اعضای  
هیأت دولت و نمایندگان مجلس شورای اسلامی نیز حضور 
داشتند، جهانگیری با ارائۀ گزارشی از فعالیت های دولت، 
تلاش و برنامه ریزی برای اجرای اقتصاد مقاومتی، مبارزه 
با مفاسد اقتصادی، گسترش صادرات و کنترل واردات و 
هماهنگی برای اتحاد و انسجام داخلی خصوصاً بین دولت و 

مجلس را از جهت گیری های اصلی دولت برشمرد.
همچنین  مهندس چیت چیان وزیر نیرو طیّ سخنانی، 
گزارشی از برنامه ها و اقدامات وزارت نیرو در جهت اصلاح و 

بهبود وضعیّت آب استان اصفهان ارائه کرد.

نوبخت: 

اقتصاد مقاومتی بهترین شیوه برای توسعه ایران است 

معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان برنامه و بودجه 
گفت: از نگاه علمی اقتصاد مقاومتی بهترین شیوه برای 

توسعه کشوری مانند جمهوری اسلامی ایران است. 
محمدباقر نوبخت پنجشنبه شب در نشست ستاد اقتصاد 
مقاومتی استان کرمان در محل استانداری افزود: نمی 
خواهم این بحث را فراتر از جمهوری اسلامی ایران ببرم 
در حالی که برای بسیاری از کشورهای جهان سوم هم می 

تواند یک مبنا باشد.
وی با بیان اینکه شاید ۲ نقیصه در فرایند توسعه ایران 
طی سال های گذشته وجود داشته است گفت: از سال 
۱۳۲۸ که نخستین برنامه عمرانی هفت ساله کشور در 
راستای توسعه آغاز شد و در ادامه آن یک برنامه هفت 
ساله دیگر و سه برنامه پنج ساله تا سال ۱۳۵7 در کشور 
اجرا شد و با یک وقفه ۱۰ ساله، کشور به دلیل شرایط 
جنگی فاقد برنامه میان مدت بود ،از سال ۱۳۶۸ مجدد 
برنامه های توسعه آغاز شد و در کل ما ۱۰ برنامه را تا 

امروز اجرا کردیم.
وی بیان کرد: این ۲ نقیصه عبارت بودند از عدم وجود 
یک نگاه بلند مدت که این برنامه های میان مدت در 

راستای آن هدف راهبردی بلندمدت طراحی شده باشد.
توسعه  به  اول  برنامه  رئیس جمهوری گفت:  معاون 
صادرات معطوف و برنامه دوم کشاورزی محور بود و از 
صادرات جدا شد، در برنامه سوم هر دو کنار گذاشته شد و 
تعدیل ساختاری به وجود آمد و برنامه چهارم نیز به دنبال 
هم پیوندی با اقتصاد جهانی شد که همه اینها نشان می 
دهد ما از انسجام برای حرکت پیوسته برخوردار نشدیم به 
همین جهت بسیاری از کشورهایی که با ما و حتی بعد از 
ما مسیر توسعه را در پیش گرفتند امروز به مرزهای توسعه 

دست یافته اند.
وی اظهار کرد: ایران با توجه به ظرفیت هایی که دارد 
نیاز به رفع این نقیصه دید و خوشبختانه این نقیصه را مقام 
معظم رهبری از برنامه چهارم به بعد با ابلاغ سند چشم 

انداز جبران فرمودند.

نوبخت گفت: نقیصه دیگر این بود که رهبر معظم انقلاب 
اسلامی در جایگاه رهبری نظام آن را تشخیص دادند و 
برای رفع آن به طور جدی ابلاغیه داشتند و این بود حال 
که ما یک برنامه بلندمدت را پیدا می کنیم باید یک الگوی 

منسجم هم داشته باشیم.
وی افزود: به همین دلیل الگوی توسعه ایرانی اسلامی 
پیشرفت این نقیصه را با نگاه درست و تیزبینانه رهبری 
قرار شد برطرف کند و این الگو هم اکنون در حال طراحی 
درستی  به  انقلاب  معظم  رهبر  کرد:  بیان  وی  است. 
تشخیص دادند که ما به تنهایی با اقتصاد دولتی نمی توانیم 

کشور را به اهداف بلندمدت برسانیم.
رئیس سازمان برنامه و بودجه در ادامه سخنانش با طرح 
این سئوال که از منظر این سازمان برای توسعه استان 
کرمان چه اقدامی می توان انجام داد؟ گفت: ما سه فرصت 
در این راستا در اختیار داریم و یکی از این فرصت ها بودجه 
سال ۱۳۹۵ است که در این بودجه قرار است حدود ۲۳7 
هزار میلیارد تومان تا پایان سال در کشور منابع داشته 
باشیم. وی تصریح کرد: تفکیک و تقسیم این ۲۳7 هزار 
میلیارد تومان حدود ۱۹۰ هزار میلیارد تومان در راستای 
تامین هزینه جاری خواهد بود و ۳7 هزار میلیارد تومان 
قرار است برای طرح های عمرانی صرف شود و ۱۰ هزار 
میلیارد تومان برای خرید اوراقی که در سالهای گذشته 

منتشر کردیم.
نوبخت با بیان اینکه استان کرمان در این ۲۳7 هزار 
میلیارد تومان سهم دارد گفت: در سفر رئیس جمهوری به 
کرمان )اردیبهشت امسال( مقرر شد یکهزار میلیارد تومان 
طی امسال و سال آینده در کرمان سرمایه گذاری کنیم که 

این غیر از منابع داخلی دستگاه هاست.
وی اظهار کرد: طی سال جاری در این استان از طرف 
دولت و بودجه عمومی در یک سال حدود هزار میلیارد 

تومان درآمد اقتصادی داشته باشیم.
وی گفت: سازمان برنامه و بودجه در این فرصت از 
بودجه سال جاری موظف شد که ۱۰۰ درصد اعتباراتی 

که در سفر رئیس جمهوری به استان کرمان تصویب شده 
را تا قبل از پایان سال پرداخت کند.

سخنگوی دولت افزود: فرصت دوم که می توان از آن 
نسبت به توسعه استان استفاده کرد بودجه سال ۱۳۹۶ 
است که در حال تصویب است و ۱۰۰ درصد اعتبارات 
بخش دوم سفر رئیس جمهوری به کرمان در لایحه بودجه 

سال ۱۳۹۶ برای استان کرمان دیده خواهد شد.
وی فرصت سوم توسعه استان را فرصت برنامه ششم 
توسعه دانست و گفت: آنچه از سوی دولت به مجلس 
تقدیم شد برنامه ملی و بخشی است و با توجه به تصویب 
بودجه استانها در دولت پیشنهاد می شود برنامه توسعه 
استان کرمان برای سال های ۹۵ تا ۹۹ یعنی برنامه ششم 
را خودتان بنویسید و متعهد می شویم که با کمترین تغییر 

آن را انجام دهیم.
وی تصریح کرد: با این سه اقدام و با فعالیت هایی که 
استان در اقتصاد مقاومتی دارد تردید ندارم که کرمان در 

ریل توسعه قرار گرفته و پیش می رود.
نوبخت با بیان اینکه برنامه های خوب و امیدبخشی در 
ستاد اقتصاد مقاومتی استان کرمان مطرح شد گفت: در 
یک داوری واقع بینانه باید تایید کنیم آنچه در این استان 
در حال انجام است دقیقا در راستای اهداف ملی است و 
سیاست های ملی هم با منطق و قبول شرایط ایران به 

درستی انتخاب شده است.
وی اظهار کرد: از سال ۱۹۵۰ تا ۱۹7۰ همه تصور می 
کردند توسعه را باید دولت ها انجام دهند و بعد از آن 
از سال ۱۹7۰ تا ۱۹۹۵ تصور این بود که باید توسعه را 
به بخش خصوصی سپرده شود که هر دو اشتباه بود و 

شکست خوردند.
معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان برنامه و بودجه 
افزود: باید یک نوع همکاری و تعاملی بین دولت و بخش 
های غیر دولتی به وجود بیاید و زمانی که گزارش استاندار 
کرمان را در زمینه تقسیم استان به مناطق هشتگانه و 
با حضور دولت و بخش خصوصی شنیدم تحسین کردم 
و این موفقیت ناشی از این طراحی درست و منطبق بر 

سیاست های اقتصاد مقاومتی است.
وی با نگاهی به کارنامه اقتصاد مقاومتی گفت: سیاست 
های اقتصاد مقاومتی در آخر بهمن سال ۱۳۹۲ ابلاغ و 
از ۹۳ آغاز شد؛ زمانی این سیاست ها ابلاغ شد که رشد 
اقتصادی ما منفی ۲ بود، سال بعد رشد اقتصادی سه 
درصد و سال بعد از آن رشد ۱.۳ درصد و در بهار امسال 
به ۴.۴ مثبت رسید یعنی به آن هدفی که سیاست های 

اقتصاد مقاومتی برای ایجاد رشد داشت رسیده ایم.
نوبخت اظهار کرد: با اعتقاد می گویم این استان ظرفیت 
و منابع عظیم و بزرگی برای توسعه دارد و منظورم خاک و 
آب و غیره نیست بلکه من به منابع و سرمایه انسانی موجود 

در استان اشاره دارم.
وی گفت: رمز موفقیت کرمان این است که با همه 
اختلافات سلیقه که طبیعی است در انسان های صاحب 
نظر وجود دارد یک هدف توسعه را در نظر گرفته اید و این 

اختلاف نظرها موجب خلل نشده است.

رفع ابهام از وام ۱٠ میلیونی ازدواج و حواشی آن
مدیر کل اعتبارات بانک مرکزی ضمن اعلام گزارش کاملی از آخرین عملکرد بانک 
ها در اعطای وام ۱۰ میلیون تومانی ازدواج، آن را مثبت ارزیابی کرد و به برخی حواشی 

و انتقادات در این باره پاسخ داد.
به گزارش ایسنا، وام ۱۰ میلیون تومانی ازدواج بعد از اما و اگرهای بسیار و چالش 
هایی که در رابطه با تامین مالی آن وجود داشت، به هر صورت با رشد سه برابری 
نسبت به رقم سه میلیون تومانی قبلی، از سوی نمایندگان مجلس به تصویب رسید و 
در نهایت در قالب قانون بودجه به شبکه بانکی تکلیف شد. بانک مرکزی نیز بعد از ابلاغ 
قانون بودجه در هفته اول خرداد ماه از سوی دولت، این تغییر مبلغ را در فاصله کوتاهی 

به شبکه بانکی ابلاغ کرد و در دستور کار قرار گرفت.
با توجه به رشد حدود ۳۰۰ درصدی تسهیلات ازدواج که به یکباره اتفاق افتاد و عدم 
توان منابع قرض الحسنه پس انداز به عنوان محل اصلی تامین مالی وام ازدواج برای 
پاسخگویی به این تغییر، پرداخت به متقاضیان در ابتدا با مشکلاتی همراه شد ولی به 
طور محدود از سوی برخی بانک ها صورت گرفت تا اینکه بانک مرکزی در تیر ماه 
با ابلاغ بخشنامه ای به بانکها تکلیف کرد تا با استفاده از مجموع منابع قرض الحسنه 
پس انداز و جاری برای پرداخت ماهانه ۱۵۰ هزار فقره وام در سال جاری اقدام کنند.

اینکه از ابتدای سال جاری تا کنون یعنی در سه ماهه اول که تنها وام سه میلیون 
تومانی پرداخت شده و از این فاصله به بعد وام ۱۰ میلیون تومانی در دستور کار قرار 
گرفته، شرایط تسهیلات دهی در این بخش چگونه بوده است و منابع جدید تا چه 
اندازه توانسته به نیاز مالی این رشد پاسخ دهد و برخی ابهامات و انتقادات در این باره، 
مواردی است که سید علی اصغر میر محمد صادقی-مدیر کل اعتبارات بانک مرکزی- 

در گفت و گو با ایسنا به آن پاسخ داده است.
 حدود ۳۷۰۰ نفر در روز وام ازدواج می گیرند

مدیر کل اعتبارات بانک مرکزی معتقد است که در هفت ماه و نیم ابتدایی امسال 
شبکه بانکی توانسته با استفاده از منابع قرض الحسنه پس انداز و جاری روند مطلوبی 

را در این بخش رقم زند.
بر اساس آنچه که میر محمد صادقی اعلام کرده است، متقاضیان از اول فروردین 
۱۳۹۴ تا ۱۵ آبان ماه همین سال حدود ۲۵۴ هزار و ۵۰۰ نفر تسهیلات سه میلیون 
تومانی با مبلغ کل 7۶۹ میلیارد تومان دریافت کرده اند اما برای امسال از اول فرودین 
تا ۱۲ آبان ماه این آمار به حدود ۴7۸ هزار فقره رسیده که از نظر تعدادی نسبت به 
همین دوره در سال قبل تا حدود دو برابر افزایش یافته است. از لحاظ مبلغی نیز 
بالغ بر ۴۲۰۰ میلیارد تومان بود که بیانگر رشد ۳۵۰۰ میلیاردی یعنی افزایش شش 

برابری است.
همچنین طی سال ۱۳۹۴ در مجموع حدود ۸۰۵ هزار و 7۵۰ نفر با مبلغی حدود 
۲۴۵۵ میلیارد تومان وام ازدواج دریافت کرده اند. این در حالی است که آمار هفت ماه 
و نیم اول امسال با تعداد ۴7۸ هزار نفری نشان می دهد که تسهیلات ازدواج از نظر 
مبلغی حدود دو برابر کل عملکرد سال گذشته است. از سویی دیگر تعداد متقاضیان 
در صف تا ۱۲ آبان سال جاری حدود ۶۸۵ هزار نفر بوده اند که ۳۲۴ هزار نفر آنها 
در مرحله دریافت وام قرار دارند. بر این اساس ۱۵۵ هزار در انتظار پذیر در شعبه، 
۱۸7 هزار نفر در انتظار تکمیل پرونده، ۶۹ هزار نفر منتطر انعقاد قرار داد و ۱۳ هزار 
نفر هم در انتظار اخذ وام قرار دارند درعین حال که ۳۶۰ هزار نفر هم در صف تغیین 

شعبه هستند.
از سویی دیگر در هفت و ماه و نیم ماهه امسال از کل ۴7۸ هزار نفری به آنها 
تسهیلات پرداخت شده، حدود ۱۵۸ هزار نفر مربوط به چهار ماه ابتدایی هستند که 
عمدتا وام سه میلیونی و تعدادی هم ۱۰ میلیونی دریافت کرده اند. ۳۲۰ هزار نفر دیگر 
نیز از تسهیلات ۱۰ میلیونی برای زوجین عادی و ۲۰ میلیونی برای ایثارگران استفاده 
کرده اند که تقریبا در ۸۵ روز گذشته)از اول مرداد ماه( به آنها پرداخت شده است. بنا 
بر این اگر هر ماه را ۲۵ روز کاری در نظر بگیریم از اول مرداد ماه تا کنون هر روز حدود 

۳7۶۰ نفر در کل کشور وام ازدواج ۱۰ میلیونی دریافت کرده اند.
مدیر کل اعتبارات بانک مرکزی تاکید کرد که قطعا در ماه های آینده این روند ادامه 
دارد به طوری که پیش بینی بر این است اگر همین رویه تا پایان سال پیش برود حدود 
۴۰۰ تا ۵۰۰ هزار فقره دیگر وام ازدواج تامین مالی شود یعنی در مجموع بیش از به 
۹۰۰ هزار فقره با رقمی نزدیک به ۹۰۰۰ میلیارد تومان که در نوع خود بی سابقه است.

وی این را هم گفت که در مجموع از سال ۱۳۸7 که سامانه ازدواج باز شده تا کنون 
حدود هشت میلیون و ۵۵ هزار نفر وام ازدواج با مبلغی حدود ۲۴ هزار و ۵۰۰ میلیارد 

تومان پرداخت شده است.
بنا بر اعلام میر محمد صادقی در حال حاضر ۲۹ بانک در سامانه وام ازدواج قرار دارند 
و دو بانک دیگر هم در آبان ماه اضافه خواهند شد که تعداد به ۳۱ بانک خواهد رسید.

وی در مورد اینکه روند پرداخت ها در وام ازدواج نشان می دهد که تقریبا تمام 
منابع قرض الحسنه به این سمت رفته است. با این وضعیت سهم سایر بخش هایی که 
مشمول این منابع می شوند چگونه بوده است؟ گفت: یکی از بخش های مهم کمیته 
امداد امام خمینی)ره(، بهزیستی و اشتغال زایی است که درباره آن تاکید داشته ایم. اما 
سایر سرفصل های قرض الحسنه با توجه به اینکه اولویت بر وام ازدواج و سهم کمیته 

امداد و اشتغال است، تا حدی تحت الشعاع قرار می گیرد.
منابع جاری عمده پرادخت های وام ازدواج را تامین کرد

اما با افزایش مبلغ وام ازدواج با توجه به کسری که برای تامین مالی آن از محل 
قرض الحسنه پس انداز وجود داشت، بانک ها طبق قانون ملزم به استفاده از منابع 
جاری شدند. از سویی دیگر بانک مرکزی پرداخت تسهیلات به کارکنان بانک ها از 
این محل را ممنوع کرد. مدیر کل اعتبارات بانک مرکزی درباره اینکه آیا آمار تفکیک 
شده ای مبنی بر میزان استفاده بانک ها از منابع جاری و قرض الحسنه وجود دارد نیز 
توضیح داد: خیر آمار تفکیک شده نیست و باید به طور کلی باید گفت که با ممنوعیت 
پرداختی به کارکنان، وصولی ها به چرخه تسهیلات برمی گردد. اما بانک مرکزی 
مطمئن است که بخش اعظم این مبلغ از قرض الحسنه جاری تامین شده چرا که 
سپرده قرض الحسنه بانک ها از تمامی جهات مانند رشد و پرداخت ها رصد می شود؛ 
بنابراین امکان ندارد چنین رقمی تنها از محل قرض الحسنه پس انداز پرداخت شده 

باشد و قطعا عمده این ۴۲۰۰ میلیارد تومان از محل جاری بوده است.
میرمحمد صادقی همچنین در پاسخ به اینکه برخی از جمله نمایندگان مجلس 
نسبت به اینکه بانک مرکزی بر خلاف قانون در ابلاغیه های خود نسبت به استقاده از 
حساب جاری بانک ها برای پرداخت تسهیلات ازدواج تاکید نداشته است، این موضوع 
را تکذیب کرد و گفت: ما سه ابلاغیه در این باره داشتیم به طوریکه در خرداد ماه 
سال جاری پس از ابلاغ قانون به بانک ها طی بخشنامه ای اعلام کردیم که مکلف به 
پرداخت از محل قرض الحسنه پس انداز و جاری هستند. دومین ابلاغیه در ۲۹ تیرماه 
بود که اعلام کردیم که تمامی افراد در صف یعنی حتی افرادی که قبل از تصویب و 
ابلاغ مبلغ ۱۰ میلیونی ثبت نام کرده بودند مشمول وام ۱۰ میلیونی بوده و نباید به آنها 
تسهیلات سه میلیونی پرداخت شود. در ابلاغیه سوم در مرداد ماه نیز بار دیگر تاکید 

شد که مکلف هستند از محل جاری و پس انداز اقدام کنند.
 از پرداخت ۱۵۰ هزار فقره ای ماهانه چه خبر؟ 

در حالی بانک مرکزی اعلام کرده بود که ماهانه حدود ۱۵۰ هزار فقره تسهیلات 
ازدواج پرداخت شود که مدیرکل اعتبارات این بانک در رابطه با عملکرد بانک ها در این 
مورد توضیح داد که در پایان سال گذشته حدود ۴۵۰ هزار نفر در صف وام قرار داشتند 
و پیش بینی می کردیم که در سال جاری ۸۰۰ هزار نفر دیگر به این جمع اضافه شوند 
که تعدادی حدود یک میلیون و ۲۵۰ هزار نفر را در بر می گرفت. از این رو قرار براین 
شد تا بانک ها بتوانند در هشت ماه باقی مانده از اول مرداد ماه هر ماه حدود ۱۵۰ هزار 
فقره تسهیلات بپردازند که بتوان یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفر را پوشش داده و در پایان 
سال به آنچه قانون گذار گفته بود مبنی بر اینکه ۵۰ هزار نفر بیشتر در پایان سال در 
صف نمانده باشند، دست یابیم. اما تا کنون که ۳۲۰ هزار فقره پرداخت شده در هر ماه 
حدود ۱۱۰ هزار پرداختی وجود داشته و تقریبا ۴۰ هزار فقره عقب مانده ایم. گرچه 
این آمار کاملا راضی کننده نیست اما با توجه به منابع، همین پرداحت ۱۱۰ هزار مورد 

هم می تواند روند بسیار مطلوبی باشد.
دلایل عدم پرداخت وام ازدواج در برخی بانک ها

موضوع دیگر مورد سوال از مدیر کل اعتبارات بانک مرکزی در این باره بود که اعلام 
می شود تمامی بانک ها برای پرداخت وام ازدواج اقدام نمی کنند. وی در این مورد 
به چند نکته اشاره داشت و عنوان کرد که در برخی استان ها، متقاضیان به یک بانک 
بیشتر مراجعه می کنند. پس هنگامی که حجم متقاضیان آنها زیاد می شود ما به طور 
خودکار در تهران سامانه را برای آن بانک در استان مربوطه مسدود می کنیم. چون 
افراد در صف طولانی قرار گرفته و مدت زمان بیشتری باید برای دریافت وام منتظر 
بمانند. ضمن اینکه خود بانک نیز توان تامین منابع برای اعطای تقاضای فراتر از حد را 
ندارد. بنا بر این اگر برخی شکایت دارند که یکسری بانک ها بسته شده اند به افزایش 
تقاضا بر می گردد و بعد از اینکه تعداد متقاضیان تعدیل شد آنگاه مجدد سامانه برای 

آن بانک باز می شود.
وی مشکل دیگر را وجود نقص در پرونده متقاضیان اعلام کرد و گفت: پیگیری بانک 
مرکزی نشان می دهد در مواردی افراد مراجعه کرده اند اما اصلا ضامن ندارند. هر چند 
که که تاکید داشته ایم تا حد ممکن یک ضامن مورد پذیرش باشد و در استان های 
محروم فرایند تسهیل شود، اما حتی مشاهده می شود که فرد حتی یک ضامن هم 
ندارد و بانک نمی تواند به او تسهیلات پرداخت کند. این درحالی است که ۱۸7 هزار 

نفر دچار نقص پرونده هستند.
میر محمد صادقی یادآور شد: با این حال حتی اگر برخی بانک ها در سامانه برای 
مدتی غیر فعال می شوند مهم آن است که طبق آمارها حدود دو برابر نسبت به دوره 

قبل پرداخت شده که جای امیدواری است.
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آن چروک های عمیق
به یاد آوردن بازی های منصور پورحیدری آسان 
نیست. دروازه بان نبود تا شیرجه هایش را دوره کنیم 
و مهاجم نبود تا به توصیف گشودن دروازه ها بپردازیم. 
مدافعان کناری معمولا با مجموعه تیم تعریف می 
شوند، با مهاجمان مقابلشان. او ستاره نبود و اصراری هم برای ستاره شدن نشان 
نداد و همیشه خودش را یکی از بازیکنان متعلق به تیم و مربی اش قلمداد کرد. 
حتی زمانی که با باشگاه تاج، قهرمان آسیا شد دور از هیجان های مرسوم باقی ماند. 
در حقیقت او را با آرامش مفرطش به یاد سپردیم... محض نمونه: بهار ۱۳۵۰ دیدار 
تاج و پاس بدل شد به یک نبرد خشن لبالب از درگیری های تن به تن. اخراج علی 
جباری در دقیقه ۳۸ تاجی ها را به نبرد طولانی ده نفره ای برابر بزرگان پاس کشاند. 
همه انتظار شکست سنگین تاج در غیاب ستاره خط میانی اش را می کشیدند؛ 
ولی پورحیدری با خونسردی ذاتی اش کنار مسعود معینی، کارگر جم و جانملکی از 
سنگر ناصر حجازی دفاع کرد. جانانه برابر پاسی های قلدر جنگید و همه توپ های 
منطقه اش را دفع کرد. با همان قریحه ای که هر مدافعی بدان نیاز داشت، با چیزی 
به نام "بازیخوانی". خونسرد بازی کرد و با اعتماد به نفس. در بازی اش نمایش صیقل 
یافته مدافع لاغراندامی را می دیدیم که می توانست در نبردی خشن، بدون خشونت 
بازی کند. با مهارت در تشخیص حرکت توپ، با پیش بینی مسیر حرکت حریفان، 

با چند لحظه واکنش زودتر... آن دیدار با تساوی ۱-۱ پایان یافت.
پسری از قلهک

پورحیدری برخلاف اکثر فوتبالیست های آن عصر نه در جنوب و شرق تهران 
بلکه در شمال پایتخت شکوفا شد. پدرش تاجر شناخته ای شده بود و ورزش را می 
ستود. علی پورحیدری، پسر عمویش در تیم جعفری بازی می کرد و مهدی، برادر 
بزرگش کاپیتان تیم قلهک بود. روزی دیدار دو تیم محلی قلهک و سلطنت آباد، 
همسایه های جنگجو، در زمین "پاتخت" )حوالی خیابان فرشته کنونی( به خشونت 
گرایید و با مصدوم شدن یکی از بازیکنان قلهک همه چشم ها به سوی پسرک 
دوازده ساله ایستاده کنار زمین برگشتند. به سوی منصور ریزنقش. او وارد شد و طی 
پیروزی ۲ بر۰ قلهک، توانایی هایش را به رخ کشید. آن پسرک کمی بعدتر با رفتن 
برادرش به آمریکا جای او را گرفت و به نوجوان جنگنده زمین خاکی های قلهک، 
زرگنده و یخچال بدل شد. کمی بعد در دبیرستان تمدن کنار کارو حق وردیان، 
مجید روستا و ناصر نبوی بازی کرد و شانزده ساله بود که پیراهن دخانیات را کنار 

بازیکن بااستعداد دیگری پوشید: غلام وفاخواه.
از دارایی به تاج

هفده ساله بود که همراه حمید امینی خواه راهی دارایی شد و در صف مدافعین 
ایستاد. به تعبیری پورحیدری "دارایی چی" به شمار می رفت و نه "تاجی". چنان 
که طی پیروزی دارایی برابر دیهیم، یکی از تیم های زیر مجموعه تاج، زمینه ساز به 
ثمر رسیدن تک گل دیدار شد: بازی بدون گل پیش می رفت تا او در اواخر دیدار، 
توپ را از جناح راست سانتر کرد و اکبر افتخاری دروازه را گشود. قهرمانی دارایی 
در باشگاه های تهران سال ۱۳۴۶ با حضور او در خط دفاعی شکل گرفت: ۱۲ بازی 

و فقط ۴ گل خورده.
انحلال دارایی در بهار ۱۳۴7 زمینه ساز کوچ پورحیدری، جلال طالبی و اکبر 
افتخاری به تاج شد. علی دانایی فرد از پورحیدری مشتاقانه استقبال کرد. مدافعان 
کناری آن دوران تاج، از رضا زمینی گرفته تا محمد نجاری و فتح اله حسن بیگی، 
کارساز نبودند و پورحیدری در دفاع راست ایستاد و عزت جان ملکی آمده از کیان 
در دفاع چپ تا دو منطقه کناری را در انقیاد خود درآورند. پرویز قلیچ خانی و مهدی 
لواسانی مدافعان میانی بودند، کارو حق وردیان، احمد منشی زاده و علی جباری در 
میانه زمین می دویدند و طالبی و افتخاری در خط حمله قرار داشتند. کمی بعد 
رایکف وارد شد و خانه تکانی بزرگ تاج را آغاز کرد. خیلی ها رفتند، ولی پورحیدری 

جایی نرفت. او آبی پوش باقی ماند.
قهرمان آسیا

او طی قهرمانی تاج در آسیا برابر هاپوئل در فروردین ۱۳۴۹ ، دو سال پس از 
قهرمانی ایران در آسیا، کنار اکبر کارگرجم و مسعود معینی، وظایفش در دفاع را بی 
نقص انجام داد. مهار بوربا گوش چپ سریع و زهردار هاپوئل آسان نبود. آن قهرمانی 
به عنوان اولین افتخار باشگاهی ایران در آسیا همه را سر ذوق آورد. تاج باشگاهی بود 
با ساختاری سنجیده و امکانات زیرساختی بی مانند. همان شب طباطبایی گوینده 
امجدیه در تب و تاب پیروزی تاجی ها از بلندگو اعلام کرد "... فوتبال ایران به زودی 
پروفشیونلی )حرفه ای( خواهد شد" و چند هفته بعد ویگن آوازی خواند با شعری 
از ایرج جنتی عطایی در ستایش از آن بازیکنان "... یازده مرد جوون... واسه بازی 
میان میدون... دو دروازه با یه زمین ... ای بچه ها گل بزنین... بچه ها متشکریم، بچه 

ها متشکریم".
مدافع کناری بی ادعا

اوج گیری پورحیدری به عنوان مدافع راست همزمان بود با درخشش مدافعان 
کناری بزرگ - از جمله محراب شاهرخی، مصطفی عرب و ابراهیم آشتیانی - و 

فرصت بازی در تیم ملی را از او گرفت.
 چنانکه حضور قلیچ خانی و سپس علی جباری در تاج فرصت بستن بازوبند 
کاپیتانی را به او نداد؛ هرچند وقتی آبی پوش ها در پاییز ۱۳۵۰ جام میلز را در هند 
فتح کردند او جام را روی شانه های غلامحسین مظلومی به عنوان کاپیتان بالا برد.

پورحیدری بارها برابر پرسپولیس به میدان رفت؛ ولی در بازی شش تایی ۱۳۵۲ 
جایی در ترکیب نداشت و یکی از معماهای ترکیب تاج در آن روز همین غیبت بود. 
مدافعان تاج عبارت بودند از نصراله عبداللهی، اکبر کارگرجم، جواد اله وردی، عزت 
جانملکی که یعنی رایکف در آن دیدار، مدافع راست تخصصی را روانه میدان نکرده 
بود. او در نبرد بعدی دو تیم پس از آن نتیجه باورنکردنی، ترکیب دفاعش را تغییر 
داد و پورحیدری با تجربه و عباس نوین روزگار جوان را به میدان فرستاد و بازی به 

تساوی کشیده شد.
سه دهه با استقلال

او بی هیاهو کفش هایش را آویخت و احتمالا کسی به یاد نمی آورد کی و کجا 
آخرین بازی اش را برای تاج انجام داد. زمان سپری شد و پورحیدری و ناصر حجازی 
پس از انقلاب به عنوان دو تاجی قدیمی نقش کلیدی در ادامه حیات باشگاه با نام 
"استقلال" بازی کردند. پورحیدری به عنوان مربی و سرپرست با آبی پوش ها بیش 
از سه دهه جلو آمد. سه بار قهرمان باشگاه های تهران شد و دو بار قهرمان لیگ 
ایران و یک بار قهرمان آسیا... "منصور خان" در دورانی که شلختگی ها گریبان 
استقلال را هرگز رها نکردند همان مردی باقی ماند که از زمان حضورش در میدان 
می شناختیم: بی اعتنا به هیاهوهای مقوایی با تلاش برای برپا نگاه داشتن ستون 
های تیم. چروک های صورتش در گذر ایام با سرعتی فزاینده عمیق شدند و عمیق 
تر. چروک هایی روی یک صورت بی لبخند و دور چشمانی با نگاه خرده گیرانه. او 
برغم دست و پنجه نرم کردن با بیماری هایی که هرگز کوتاه نیامدند حاضر نشد 
چیزی که بدان عشق می ورزید را رها کند. رها نکرد تا زنگ پایان را بزنند. با آن 
طنین محنت زا، با آن پژواک تلخ... منصور پورحیدری متولد ۱۳۲۴ در پاییز ۱۳۹۵ 

وداع کرد و رفت.

جزئیات جدید از آرای انضباطی فیفا علیه ایران

تذکر برای کی روش؛ محرومیت حاج صفی 
دو جلسه ای است

محرومیت بازیکنان و مربی تیم ملی فوتبال ایران بیش از آن چیزی است که 
فدراسیون فوتبال اعلام کرده است.

فدراسیون فوتبال ایران از ارسال نامه ای به فدراسیون جهانی فوتبال و محرومیت یک 
جلسه ای سردار آزمون و احسان حاج صفی و نیز محرومیت سه جلسه ای جواد نکونام 
خبر داد اما آن چه  که مشخص است این که دامنه جریمه ها و محرومیت های فوتبال 
ایران به دلیل اتفاقات پس از دیدار با قطر بیش از اینها است. فدراسیون جهانی فوتبال در 
احکامی، کارلوس کی روش، جواد نکونام، سردار آزمون و احسان حاج صفی را با جریمه 
و محرومیت روبرو کرده است که به این شرح است: کارلوس کی روش به دلیل  خارج 
شدن از محوطه فنی مربیان، طبق قانون اول برگزاری مسابقات از فیفا تذکر گرفت. جواد 
نکونام به دلیل رفتار غیر ورزشی طبق بند "۵7" آیین نامه  کمیته  انضباطی فیفا با شش 
جلسه محرومیت روبرو شد که سه جلسه آن تعلیقی است و فیفا تا مدت یک سال 
مربی تیم   ملی را تحت نظر قرار می دهد. او همچنین ۲۵ هزار فرانک سوئیس جریمه 
شد. سردار آزمون به علت رفتار غیر ورزشی طبق بند "۵7" آیین نامه  کمیته  انضباطی 
فیفا یک جلسه محروم و به پرداخت پنج هزار فرانک سوئیس پرداخت شد. احسان حاج 
صفی نیز به دلیل رفتار غیر ورزشی و طبق همان بند دو جلسه محروم و به پرداخت پنج 

هزار فرانک سوئیس محکوم شد.
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اتفاقی تلخ برای فوتبال ایران؛ 

 پدراستقلال درگذشت 
منصور پورحیدری سرمربی سابق و پیشکسوت 
تیم ملی فوتبال و باشگاه استقلال تهران در سن 7۱ 

سالگی درگذشت. 
باشگاه  نامدار  پیشکسوت  پورحیدری  منصور 
استقلال روزگذشته  و بعد از چند ماه مبارزه با بیماری 

ریوی در بیمارستان ایرانمهر تهران درگذشت. 
بعد از انتشار خبر درگذشت »منصور پورحیدری« 
تعداد زیادی از هواداران استقلال و این فوتبالیست 
قدیمی با تجمع مقابل بیمارستان ایرانمهر تهران 
با سردادن شعارهایی عشق و علاقه خود را به پدر 

باشگاه استقلال ابراز کردند. 
فریده شجاعی همسر منصور پورحیدری و نایب 
رئیس سابق بانوان فدراسیون فوتبال به همراه علی 
ترک  را  بیمارستان  با گریه  فرزندش  پورحیدری 
کردند.پرویز مظلومی، سیروس دین محمدی، کاظم 
اولیایی مدیرعامل سابق استقلال، علی چینی مربی 
فعلی آبی پوشان، حسن روشن، علی جباری، بهرام 
افشارزاده، فرزند مرحوم غلامحسین مظلومی، فرامرز 
ظلی و تعداد دیگری از پیشکسوتان، مربیان و علاقه 
مندان در محل بیمارستان حاضر شدند تا با پیکر 

مرحوم پورحیدری وداع کنند .
 زندگینامه:

منصور پورحیدری )زاده ۶ بهمن ۱۳۲۴( بازیکن 
و مربی سابق فوتبال و پر افتخارترین مربی تاریخ 

باشگاه استقلال تهران بود.
وی ابتدا در سن ۱7 سالگی در باشگاه فوتبال 
تاج  باشگاه  به  سپس  اما  می کرد  بازی  دارایی 
)استقلال( رفت و به مدت ۹ سال در تیم تاج به 
عنوان دفاع راست بازی می کرد و در سال ۱۳۴۹ 
عنوان قهرمانی جام باشگاه های آسیا را به همراه تیم 

تاج کسب کرد.
پورحیدری در ۳۰۹ مسابقه مربی گری تیم فوتبال 
استقلال تهران را بر عهده داشته است و ۸۱ بار به 
عنوان مربی در خدمت آبی پوشان بود که از این 
لحاظ در تاریخ باشگاه استقلال رکورددار می باشد. 
در  مربی گری  رکورددار  همچنین  پورحیدری 
شهرآورد تهران است. منصور پورحیدری همچنین 
دارای یک رکورد دیگری هم هست او تنهاکسی 
هست که هم به عنوان بازیکن هم به عنوان مربی 
توانسته قهرمان آسیا بشود وی درسال ۱۳۴۹ در 
حالی که یک بازیکن ۲۵ ساله بود توانست به عنوان 
قهرمانی آسیا برسد ویک بار هم به عنوان مربی در 

سال ۱۳7۰ توانست قهرمان آسیا شود.
*افتخارات:

دوران بازیکنی:
سه عنوان قهرمانی جام باشگاه های تهران

قهرمانی جام باشگاه های ایران
قهرمان جام دوستی و اتحاد

سه دوره قهرمان جام میلز هند
قهرمان جام تخت جمشید

مقام سومی جام باشگاه های آسیا
دوران مربی گری:

سه دوره قهرمانی باشگاه های تهران با استقلال: 
۱۳7۰ ،۱۳۶۴ ،۱۳۶۲

دو دوره قهرمانی در رقابتهای لیگ ایران )لیگ 
قدس و لیگ آزادگان( با استقلال: ۱۳۶۹، ۱۳۸۰

استقلال:  با  آسیا  باشگاه های  جام  در  قهرمانی 
۱۹۹۱

دو دوره قهرمانی جام حذفی ایران با استقلال: 
۱۳7۹ ،۱۳7۵

نایب قهرمانی و مقام سومی جام باشگاه های آسیا 
با استقلال: ۱۹۹۲، ۲۰۰۲

قهرمانی در بازی های آسیایی ۱۹۹۸ به همراه تیم 
ملی فوتبال ایران

علیرضا منصوریان؛
پورحیدری مرد پرافتخار فوتبال ایران بود

 سرمربی تیم فوتبال استقلال در پیامی درگذشت 
منصور پورحیدری را تسلیت گفت. 

در پیام علیرضا منصوریان آمده است: درگذشت 
فوتبال  برای  بزرگ  ای  ضایعه  عزیز،  منصورخان 
ایران و خانواده استقلال محسوب می شود. ایشان 
سالها برای استقلال بازی کرد و سالهای سال نیز 
در مسئولیت های فنی و مدیریتی در این باشگاه 

حضور داشت.
او مرد پرافتخار فوتبال ایران است و قهرمانی های 
متعددی برای استقلال به ارمغان آوره و چهره ای 
جاودان و فراموش نشدنی است. درگذشت او بدترین 
خبر ممکن برای فوتبال ایران، باشگاه استقلال و 
هوادارانش است و ضربه بدی برای خود من محسوب 
می شود. درگذشت مرد پرافتخار و بزرگ استقلال 
را تسلیت می گویم و برای خانواده ایشان از خداوند 

طلب صبر دارم.
 سیدکاظم اولیایی: 

پورحیدری تکرار شدنی نیست 
باشگاه  سابق  مدیرعامل  و  فوتبال  پیشکسوت 

های استقلال تهران و پاس همدان گفت: منصور 
پورحیدری تکرار شدنی نیست و خدمات ارزشمند 
این بزرگ مرد ورزش کشور هرگز از یادها نخواهد 

رفت. 
سیدکاظم اولیایی با تسلیت درگذشت منصور 
پورحیدری پیشکسوت ارزنده استقلال و فوتبال 
مرد  بزرگ  پورحیدری  مرحوم  کرد:  اظهار  ایران 
داشت.وی  بسیاری  هواداران  بود که  ایران  ورزش 
اضافه کرد: دلیل این همه هوادار نیز محبوبیت وی 
بود  ایرانی  دوست  ورزش  و  ورزشکار  جوانان  نزد 
که همواره با برخورد انسانی، عاطفی و نگاه پدرانه 
به ورزشکاران محبوبیتی خاص داشت.اولیایی بیان 
کرد: پورحیدری تکرار نشدنی نیست چرا که خدمات 
ارزشمند این بزرگ مرد ورزش کشور هرگز از یادها 
نخواهد رفت و جایگاهی که او در ورزش داشت فراتر 
از شهرت، محبوبیت بود.وی افزود: محبوبیت مرحوم 
پورحیدری باید درس زندگی خیلی از شخصیت 
ها باشد و اینکه شهرت بدون محبوبیت ارزشمند 
نیست و خیلی نمی تواند جایگاه برای فرد ایجاد کند.

اولیایی ضمن تسلیت به خانواده مرحوم پورحیدری، 
این مصیبت را به جامعه ورزش کشور بویژه خانواده 

فوتبال استقلال تهران تسلیت عرض کرد.
پروین: منصور با عزت زندگی کرد

 پیشکسوت فوتبال کشورمان گفت: از درگذشت 
منصور پورحیدری ناراحتم؛ فوتبال ایران عزادار شد. 
منصور  درگذشت  خصوص  در  پروین  علی 
پورحیدری پیشکسوت فوتبال کشورمان گفت: با 
اینکه منصور در بستر بیماری بود اما واقعا ازشنیدن 

خبر فوتش شوکه شدم. 

وی ادامه داد: پورحیدری فقط متعلق به استقلال 
نبود بلکه او متعلق به همه مردم ایران بود و قرمز و 
آبی دوستش داشتند. خدا رحمتش کند و بعد از 
ناصر حجازی وغلامحسین مظلومی او هم ما را تنها 
گذاشت اما خوشحالم که با عزت زندگی کرد و با آبرو 

از این دنیا رفت.
پروین تصریح کرد: منصور از درد راحت شد. در 
این چند روز آخر واقعا اوضاع بدی داشت و درد 
زیادی می کشید. حتی وقتی به ملاقاتش رفتم اصلا 
اوضاع خوبی نداشت. من به همه مردم ایران تسلیت 

می گویم.
ناصر ابراهیمی :

جوانان از منش او الگو بگیرند 
 پیشکسوت فوتبال ایران گفت: رفتار و اخلاق 
منصور پورحیدری به شکلی بود که هیچ کس از او 

ناراحت نبود و نیست. 
، درخصوص درگذشت منصور  ابراهیمی  ناصر 
کلماتی  از  که  زمانی  داشت:  اظهار  پورحیدری 
همچون اسطوره، معلم و هر آنچه که یک شخصیت 
بالا می تواند داشته باشد، صحبت به میان می آید، 
و  مظلومی  امیرآصفی،  دهداری،  امثال  به  باید 

پورحیدری اشاره کرد.
وی افزود: در کلام و زندگی مرحوم پورحیدری، 
چیزی جز احترام به اطرافیان دیده نمی شود و وی 
همواره شئونات اخلاقی را رعایت می کرد.پیشکسوت 
فوتبال ایران ادامه داد: حتی یک نفر هم از رفتار 
پورحیدری ناراحتی به دل ندارد و این نشان دهنده 
منش این پیشکسوت بود که متاسفانه از جمع ما 
رفت. جوانان امروز، چه فوتبالی ها و چه غیرفوتبالی ها 

باید از رفتار و منش پورحیدری الگو بگیرند.
 هادی طباطبایی :

او شناسنامه باشگاه استقلال بود 
منصور  گفت:  استقلال  باشگاه  پیشکسوت 
پورحیدری را باید شناسنامه باشگاه استقلال دانست. 
منصور  درگذشت  مورد  در  طباطبایی  هادی 
پورحیدری اظهار داشت: اصلًا نمی دانم چطور باید با 
این ضایعه کنار بیاییم. نمی دانم در این مواقع چه باید 
گفت. من سال ها شاگرد ایشان بودم و از این اتفاق 

بی نهایت ناراحت و غمگین هستم.
وی ادامه داد: نه تنها به خانواده فوتبال یا باشگاه 
استقلال بلکه باید به همه مردم ایران و جامعه ورزش 
کشور تسلیت بگوییم. چه کسی فکرش را می کرد 
منصورخان که همیشه حامی و کنار استقلال بود، 
به این زودی با زندگی وداع کند. برای ایشان طلب 
و  استقلال  باشگاه  پیشین  دروازه بان  دارم.  آمرزش 
تیم ملی افزود: پورحیدری شخصیت بسیار مهربانی 
داشت که این شخصیت، فقط خاص فوتبال نبود. او 
را باید یک معلم دانست نه مربی چون بازیکنانش را 
مانند فرزندانش می دانست و در هر شرایطی سعی 
داشت،  که  والایی  شخصیت  و  ادبیات  از  می کرد 
خارج نشود. طباطبایی در نهایت گفت: به خانواده 
او تسلیت می گویم برای آنها آرزوی صبر دارم. هضم 
این ضایعه بزرگ، واقعاً کار سختی است چون منصور 
خان شناسنامه باشگاه استقلال بود و دیگر در میان 

ما نیست.
  پیام های تسلیت 

پیامی  در  کشورمان  خارجه  وزارت  سخنگوی 
درگذشت »منصور پورحیدری« را به خانواده، جامعه 
ورزشی و اهالی فوتبال و مردم ورزش دوست ایران 
تسلیت گفت. فدراسیون فوتبال در پیامی درگذشت 
سرمربی سابق، سرپرست و پیشکسوت تیم ملی 
فوتبال و باشگاه استقلال را تسلیت گفت. باشگاه 
فرهنگی ورزشی پرسپولیس با صدور پیامی با ابراز 
تاسف و تاثر فراوان درگذشت اسطوره فوتبال ایران 
و باشگاه استقلال را تسلیت گفت. اعضای تیم ملی 
پیامی درگذشت سرمربی  انتشار  با  ایران  فوتبال 
پیشین استقلال را تسلیت گفتند. در این پیام آمده 
است: »اکنون که تقدیر الهی حکم به سفر أبدی 
منصور پورحیدری به عنوان یکی از بزرگترین مفاخر 
تاریخ باشگاه استقلال و فوتبال ایران داده است، 
اعضای تیم ملی فوتبال ایران وظیفه خود می دانند 
این ضایعه بزرگ را ابتدا به خانواده گرامی پورحیدری 
و سپس به خانواده بزرگ فوتبال ایران و باشگاه 
استقلال تسلیت گفته و برای این مرحوم از درگاه 
ایزدی طلب آمرزش کنند.« سازمان لیگ فوتبال 
ایران درگذشت سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال ایران 

و باشگاه استقلال را تسلیت گفت.
منصور در کنار ناصر آرام می گیرد 

این  خاکسپاری  و  تشییع  مراسم  است  قرار 
پیشکسوت فوتبال ایران که به پدر استقلال مشهور 
بود صبح روز یکشنبه برگزار شود و سپس در قطعه 
نام آوران بهشت زهرا به خاک سپرده شود.منصور 
پورحیدری در این قطعه کنار بزرگان دیگر استقلال 
یعنی ناصر حجازی و غلامحسین مظلومی به خاک 

سپرده خواهد شد.

 روز خوب دایی، مرفاوی، سعداوی و حسینی در جام حذفی

پایان پنجشنبه فوتبالی ایران با صعود لیگ برتری ها
دیدارهای مرحله یک شانزدهم نهایی جام حذفی پنجشنبه با 
چهار دیدار پیگیری شد که طی آن نفت تهران، صبای قم، ذوب 
آهن اصفهان و فولاد خوزستان موفق به عبور از سد حریفان 

خود شدند.
دیدارهای مرحله یک شانزدهم نهایی جام حذفی با پیروزی 
تیم های لیگ برتری مقابل حریفان خود پیگیری شد و طی آن 
نفت تهران موفق شد در مازندران از سد نساجی عبور کند. تک گل 
این دیدار را رضا اسدی به ثمر رساند. نفت تهران در مرحله بعدی 

به مصاف شهرداری فومن خواهد رفت.
صبای قم در یک بازی یک طرفه مقابل شهدای گروس بیجار 
به برتری دست یافت و حسن زاده ابطحی)۲ گل( و سیف پناهی 
زننده ۴ گل شاگردان صمد مرفاوی مقابل این حریف بودند. صبای 
قم در مرحله یک هشتم نهایی استقلال تهران را پیش روی خود 

خواهند دید.
فولاد خوزستان که در دقایق ابتدایی بازی توسط اسماعیل 
شریفات به گل دست یافته بود در ادامه باگلی که رضا نبی زاده 
برای فولاد یزد بازی را با نتیجه تساوی در پایان ۹۰ دقیقه به پایان 
رساند. شاگردان نعیم سعداوی که در آخرین دقایق این بازی با 
اخراج عبدالله کرمی ۱۰ نفره به کار خود ادامه می دادند، موفق 
شدند روی پنالتی اعلام شده توسط ساسان انصاری به گل برتری و 
پیروزی بخش خود دست یابند و به مرحله بعدی گام بردارند. فولاد 
در این مرحله به مصاف نفت و گاز گچساران که با توجه به انصراف 

راه آهن به این مرحله رسیده، خواهند رفت.
در آخرین دیدار امروز نیز ذوب آهن موفق شد در کرج برابر 
اکسین این شهر که فیروز کریمی را روی نیمکت خود داشت با 
تک گل مرتضی تبریزی به پیروزی دست یابد و در مرحله بعدی 
رقابت ها باید به مصاف شاگردان رسول خطیبی و ماشین سازی 

تبریز برود.
اکسین البرز ۰ - ذوب آهن اصفهان ۱

اکسین بعد از صعود به لیگ دسته اول و کسب نتایج قابل 
قبول در هفته های گذشته اینبار برابر ذوبی قرار گرفته که بهترین 
عملکرد خود را در این سال ها در جام حذفی به جا گذاشته اند و 
مدعی اصلی این رقابت ها محسوب می شوند. قهرمان فصل قبل 
که اینبار مجتبی حسینی را روی نیمکت خود می بیند کار سختی 

برابر فیروز کریمی پیش رو خواهد داشت. 
بهنام  آقابابائی،  میثم  رازانی،  سعید  البرز:  اکسین  ترکیب 
عسگرخانی، مسیح زاهدی، مجید ترکاشوند، اصغر کریمی، محمود 
شفیعی، شاهین شفیعی، امیر میربزرگی، اسماعیل فرهادی و علی 

امیری.
سرمربی: فیروز کریمی

ترکیب ذوب آهن اصفهان: محمدرشید مظاهری - مهدی مهدی 
پور - محمد نژاد مهدی - محمد حسینی - احسان پهلوان - مرتضی 
تبریزی - علی همام - حجت حق وردی - دانیال اسماعیلی فر  - 

محمد صلصالی - یاسر فیضی.
سرمربی: مجتبی حسینی

* با توجه به رنگ کردن خطهای محوطه جریمه ذوب آهن 
دروازه بان این تیم خارج از دروازه به گرم کردن پرداخت.

* در فاصله ۱ ساعت مانده به آغاز بازی ۳۰ نفر از هواداران 
اکسین در ورزشگاه حضور دارند. هنوز خبری از تماشاگران ذوب 

آهن نیست.
* در فاصله ۳۰ دقیقه به شروع بازی حدود ۱۰۰ هوادار اکسین 

در ورزشگاه حاضرند.
*اکسین ۰ - ۱ ذوب آهن - مرتضی تبریزی )دقیقه ۱۱(: پاس 
عرضی با اشتباه مدافعین اکسین به تبریزی رسید. شوت اول را 
رازانی دفع کرد ولی در برگشت تبریزی در حالی که تعادل نداشت 

توپ را وارد دروازه کرد.

ذوبی ها که عنوان قهرمانی فصل گذشته جام حذفی را به خود 
اختصاص داده اند، در کرج برابر اکسین قرار گرفتند و در همان 
دقایق ابتدایی توانستند حریف دسته اولی را تحت تاثیر خود قرار 
دهند و با حملات پردامنه خود در نهایت توسط مرتضی تبریزی 

به گل دست یافتند.
اکسین که با هدایت فیروز کریمی امیدوار به تغییر نتیجه بود 
حملات مناسبی را روی دروازه رشید مظاهری ترتیب داد اما موفق 
به باز کردن دروازه این گلر ملی پوش نشد تا ذوبی ها با پیروزی 

زمین را ترک کنند و به مرحله بعدی این رقابت ها راه یابند.
فولاد یزد ۱  - فولاد خوزستان 2

فولاد خوزستان که با نعیم سعداوی در هفته های اخیر به نتایج 
مناسبی دست یافته نمی خواهد در استادیوم شهید نصیری یزد 
مقابل حریف خود غافلگیر شود و بلایی که در سال ۸۸ مقابل 
تربیت یزد بر سر آنها آمد را بار دیگر تجربه کنند و با شکست یزد 

را ترک کنند. 
ترکیب فولاد یزد: ایمان نخودساز، درویش مهدی آبادی، ایمان 
کیانی، وحید ارمی، سیدرضا طلبه، سید حسینی، جواد شفیعی 
پور، رضا نبی زاده، علیرضا بیگ زاویه، محمد قبادی زارع و نعمت 

بخشی پور
سرمربی: محمود امیری

ترکیب فولاد خوزستان: وحید طالب لو، ایوب والی، عبدالله 
کرمی، سروش سعیدی، مهرداد جماعتی، احمد عبدالله زاده، 
حمید بوحمدان، چاگو، عبدالله ناصری، اسماعیل شریفات و ساسان 

انصاری
سرمربی: نعیم سعداوی

دقیقه ۵: اسماعیل شریفات که این روزها عملکرد خوبی 
در ترکیب فولاد خوزستان از خود به جا گذاشته در همان 
دقایق ابتدایی توانست تیمش را به گل برساند و فولاد را پیش 

بیندازد.
* دیدار دو تیم طبق اعلام کمیته برگزاری مسابقات و روابط 
عمومی فدراسیون فوتبال بدون حضور تماشاگر برگزار خواهد شد.

* موسوی نماینده مردم یزد تماشاگر ویژه این بازی است و پیش 
از شروع بازی به سمت نیمکت فولادی ها رفت و به آنها خوش 

آمد گویی گفت.
*تنها تغییر ترکیب فولاد برای این دیدار نسبت به بازی با 
استقلال حضور مهرداد جماعتی به جای یوسف وکیا درترکیب 
است. سروش سعیدی به جناح راست خط دفاعی منتقل شده تا 

مهرداد جماعتی در پست دفاع چپ بازی کند.
* عبدالله کرمی و حمید بوحمدان دو بازیکنی هستند که از 
جمع فولادی ها در این دیدار و تا به این لحظه کارت زرد دریافت 

کرده اند.
صبای قم 4 - شهدای گروس بیجار ۰

صبای قم مقابل کم و نشان ترین تیم این مرحله از رقابت ها 
دیدار پرگلی را به نمایش گذاشت و توانست جواز صعود به مرحله 
بعدی این رقابت ها را به دست آورد. تیم شهدای گروس بیجار 
که مصائب زیادی برای سفر به قم متحمل شده بود در حالی برابر 
شاگردان صمد مرفاوی قرار گرفت که در مرحله قبل با کناره گیری 
گل گهر سیرجان به این مرحله راه یافته بود اما ما در این دیدار با 
چهار گلی که حسن زاده، سیف پناهی و ابطحی )۲گل( به ثمر 
رساندند به کار خود خاتمه داد تا شاگردان صمد مرفاوی با عبور از 

این حریف به دیدار استقلال تهران برود.
حمیدرضا  علی آبادی،  وحید  صادقی،  محمدباقر  قم:  صبای 
پویا  حق جو(،  مسعود   ،7۸ دهنوی)دقیقه  قاسم  دیوسالار، 
سیف پناهی، مهران امیری، میلاد ابطحی، کیوان امرایی، امید 
جهانبخشی)دقیقه 7۴، کریم اسلامی(، رضا عنایتی و احمد حسن 

زاده.
سرمربی: صمد مرفاوی

ترکیب شهدای گروس بیجار: مهدی اکبری، شهرام الماسی، 
افشین  سبحانی،  رضا  سید  مرادزاده،  میثم  میرزایی،  محمد 
بهرامپور، اصغر بهرامپور، محسن حیدری)۶۸- سامان جباریان(، 
آرش ترکمندی)۶۳- فرشاد زندکریمی(، افشین ولایتی و قاسم 

سوار)۴۶- میثم باشوکی(
سرمربی: رشید طهماسبی

* حدود ۱۰۰ نفر تماشاگر بیجاری برای حمایت از تیمشان به 
ورزشگاه یادگار امام قم رفتند و از دقایق ابتدایی به تشویق تیمشان 

پرداختند.
* با وجود رایگان اعلام شدن این مسابقه کمتر از ۵۰ تماشاگر 

صبا به ورزشگاه رفتند.
دقیقه ۲۱: احمد حسن زاده موفق شد اولین گل این دیدار را 
برای صبای قم به ثمر برساند تا صبایی ها به پیروزی برابر حریف 

امیدوار باشند.
* دقیقه ۳۶ مسابقه امید جهانبخشی به دلیل تمارض در محوطه 

جریمه تیم گروس اخطار گرفت.
* این دیدار با کمترین توجه از سوی اهالی ورزش همراه شده 

است. تنها دو خبرنگار در اتاق رسانه ای این دیدار را پوشش می 
دهند و تبلیغات دور زمین نیز انجام نشده است. نکته عجیب اما 
عدم حضور عکاسان ورزشی برای ثبت لحظات حساس این بازی 

است.
در دقیقه ۴۶ میثم باشوکی جانشین قاسم سوار در ترکیب 

شهدای گروس بیجار شد.
دقیقه ۶۳: ارسال عنایتی از جناح چپ زمین را ابطحی با ضربه 
سر وارد دروازه تیم گروس کرد و دومین گل خود را نیز به ثمر 

رساند.
صبای قم ۳ شهدای گروس ۰: )دقیقه 7۰، میلاد ابطحی(: بازیکن 
جوان صبایی ها موفق شد روی ارسال مناسب با پای چپ دروازه 
حریف را برای سومین بار باز کند و صبا را شانس اصلی پیروزی در 

این بازی قرار دهد.
* کریم اسلامی پس از سه بازی دوباره به ترکیب صبا بازگشت و 

دقیقه 7۴ به عنوان بازیکن تعویضی وارد زمین شد.
صبای قم ۴ شهدای گروس بیجار ۰: )دقیقه ۸۹، سیف پناهی( 
سیف پناهی توپ ریباند شده به گوشه محوطه جریمه را با شوت 

روی پا به کنج دروازه زد و چهارمین گل صبا را به ثمر رساند.
نساجی مازندران ۰ - نفت تهران ۱

تیم پرطرفدار شمال کشور در حالی امروز برابر شاگردان علی 
دایی قرار گرفت که هفته ای پرحاشیه را پشت سر گذاشته بود و 
در نهایت نیز با تک گلی که در همان دقایق ابتدایی دریافت کرد 
بازی را واگذار کرد تا با جام حذفی وداع کند. تک گل رضا اسدی در 
دقیقه ۴ این بازی شاگردان علی دایی را با پیروزی به مرحله بعدی 
این رقابت ها فرستاد تا آنها در دور یک هشتم نهایی شهرداری 

فومن را پیش روی خود داشته باشند.
ترکیب نساجی: وحید مهدی خانی، میلاد احمدی، کاظم حیات 
منش، مرتضی غلامعلی تبار، حمید نعمتی، عباس یحیی بیگی، 
میثم کریمی، محمد علی نژاد، مجتبی رمضانی، احسان تاییدی و 

محمد عباس زاده
سرمربی: محمود فکری

ترکیب نفت تهران: میلاد فراهانی، احمد آل نعمه، ایگور پراهیچ، 
میلاد فخرالدینی، وحید حمدی نژاد، رضا اسدی، اکبر صادقی، فرید 

محمدی زاده، آرش رضاوند، ارسلان مطهری و عیسی آل کثیر
سرمربی: علی دایی

دقیقه ۴: رضا اسدی موفق شد با ضربه سر دروازه نساجی را باز 
کند و شاگردان علی دایی را از حریف پیش بیندازد.

* دقیقه ۳۳: هواداران نساجی یاد و خاطره مهرداد اولادی را زنده 
نگه داشتند و با شعارهایی به تشویق مهاجم فقید فوتبال ایران و 

مازندران پرداختند.
*دقیقه ۳۵ بعد از خطای شدید محمد علی نژاد روی میلاد 
فخرالدینی و با دخالت میلاد احمدی مدافع نساجی، جو بازی 
ملتهب شد. در پی این درگیری میلاد احمدی از نساجی و میلاد 
فخرالدینی از نفت کارت زرد گرفتند و فرید یعقوب نیا مربی نساجی 
از روی نیمکت این تیم اخراج شد. بازی با ۸ دقیقه تاخیر و از دقیقه 

۴۳ از سرگرفته شد.
* عیسی آل کثیر در نیمه اول این دیدار به دلیل مصدومیت از 

زمین خارج شد تا عباس بوعذار جانشین این بازیکن شود.
دقیقه ۵۴: ضربه عباس بوعذار روی حرکت زیبای تیمی نفتی ها 

با دخالت مهدی خانی به بیرون رفت.
دقیقه ۶۳: ضربه سر ارسلان مطهری روی ارسال رضا اسدی از 

بالای دروازه به بیرون رفت.
* در حالی که محمد عباس زاده به شدت به تعویض خود در 
اواسط نیمه دوم معترض بود، تماشاگران نساجی به تشویق محمود 
فکری پرداختند تا حمایت خود را از سرمربی نشان دهند و مهاجم 

خود را به آرامش فراخواندند.

حمید رضا صدر*



 

5 علمی و سلامت 

از کاهش وزن تا شادابی پوست;

٧ دلیل برای مصرف کدو تنبل
این روزها بازار مراسم هالوین داغ داغ شده است و گل سرسبد آن کدوحلوایی است؛ 
اما کدوتنبل تنها برای این مراسم نیست بلکه سرشار از مواد مغذی است و به عنوان 

یک خوراک فصلی پاییز می توانید هم از مغز، دانه ها و نیز روغن آن استفاده کنید.
به گزارش سلامت نیوز ؛ این سبزی پاییزی که معمولاً میان ماه اکتبر و دسامبر 
در دسترس است سرشار از ویتامین A و مؤثر در پیشگیری از پیری است، آنتی 
اکسیدان های موجود در آن در مقابل سرطان محافظ هستند و فیبر کدو می تواند 

سطح کلسترول را در حالت مناسبی نگه دارد.
فواید کدوتنبل با جزئیات بیشتر عبارت اند از:

۱- کمک به کاهش وزن: شاید به دلیل کالری پایین و کربوهیدرات کمی که دارد 
برای خیلی ها گزینه خوبی در رژیم غذایی شان به حساب نیاید اما مزه لذیذ آن که 
مثل سیب زمینی شیرین است برای افرادی که می خواهند وزن کم کنند فوق العاده 
است. البته از آن دست سبزی هایی است که به مدت طولانی شما را سیر نگه می 

دارد که به خاطر فیبرهای موجود در آن است.
۲- شاداب کننده پوست: کدوتنبل در کنار دیگر سبزی ها مانند هویج و سیب 
زمینی شیرین سرشار از بتاکاروتن است که در بدن به ویتامین A تبدیل می شود و 
پوست را در برابر آسیب مقاوم و سرعت درمان را سریع تر می کند. مصرف سبزی های 
نارنجی رنگ مانند کدو در آش و سوپ در فصل زمستان یا در کنار فلفل، پیاز قرمز و 

چغندر به شدت توصیه می شود.
۳- سرشار از آنتی اکسیدان طبیعی: این سبزی با داشتن ویتامین E به شکل گاما 
توکروفول منبع خوب آنتی اکسیدان است که می تواند در کاهش التهاب و محافظت 
در برابر دیگر اشکال سرطان مؤثر باشد. همچنین ژن های پیشگیری کننده از بیماری 

آلزایمر را فعال می کند.
۴- کمک به سرحال شدن: منیزیم موجود در کدوتنبل به درمان افسردگی و 
تشویش کمک می کند. این ماده معدنی طبیعی که اغلب به نام آرامش بخش طبیعت 

شناخته می شود به شما احساس راحتی و آسایش می دهد.
 A ۵- بهبود قوه بینایی: بتاکاروتن موجود در این سبزی که در بدن به ویتامین
تبدیل می شود بعدها به صورت رتینول تجزیه می شود که به دیدن نور بیشتر کمک 

می کند و کارکرد شبکیه چشم را در وضعیت خوبی حفظ می کند.
۶- کمک به پمپاژ قلب: مغز و دانه های کدو سرشار از فیبر هستند که سطح 
کلسترول را در سطح خوبی نگه می دارند و فشارخون را پایین می آورند. برای اینکه 
از بیشترین میزان فیبر استفاده کنید نان کماج را با تکه های پخته کدو مصرف کنید 

یا روی سالاد خود دانه های کدوتنبل بریزید.
7- افزایش ایمنی بدن: به لطف ویتامین های A و C موجود در کدو یک سیستم 
ایمنی سالم خواهید داشت. ترکیب سوپ کدو به همراه زنجبیل و ادویه های مختلف 

گزینه بسیار خوبی برای غروب های سرد زمستان است.

جوش ها هم فوایدی دارند
بهتر است بدانید که آکنه بهداشت زندگی شما را با تغییرات مثبتی همراه می کند. 
در واقع جوش ها باعث می شوند که شما از خیر مواد غذایی چرب و شیرین که 

احتمالا وضعیت جوش ها را بدتر می کنند بگذرید.
جوش و آکنه کابوس میلیون ها نفر در سرتاسر جهان است. این جوش های 
بدریخت به طور ناگهانی زمانیکه به مهمانی و عروسی دعوت هستید و یا جلسه کاری 
مهمی دارید، مانند خروس بی محل سر بر می آورند و آرامش تان را سلب می کنند. 
در اینجاست که جنگ شروع می شود و به دنبال راه هایی برای خلاص شدن از شر 

این دشمن دیرینه پوست می گردید. 
اما گاهی بهتر است نیمه پرلیوان را نیز ببینید. این جوش ها گاه جنبه مثبتی نیز 

دارند. با ما باشید تا بگوییم جوش و آکنه چه مزایایی دارند.
پوستتان دیر پیر می شود

متخصصان پوست مدت هاست مشاهده کرده اند پوست افرادی که قربانی جوش و 
آکنه هستند، کندتر از پوست افرادی که اصلا جوش نمی زند پیر می شود. 

علائم پیری پوست همچون چین و چروک و نازک شدن پوست اغلب در بین 
افرادی که جوش می زنند دیرتر بروز می کند. راز این جوانی نیز به تولید سبوم بیشتر 

مربوط می شود. 
این نوع جوان ماندن پوست در خصوص همه افرادی که پوست چرب دارند صدق 
می کند. البته شاید عوامل دیگری بر جوان ماندن پوست های چرب و جوش دار موثر 

باشد که محققان در پی کشف آنها هستند.
پژوهش ها چه می گویند؟

نتایج بررسی ها نشان داده است که طول تلومرها یکی از فاکتورهای پیشگویی 
کننده پیری بیولوژیک بدن است. تلومرها ، پایانه های فیزیکی کروموزوم ها هستند و 

در روند رپلیکاسیون آنها را از تخریب در امان نگه می دارند. 
تلومرها تجزیه و باریک می شوند و سلول ها پیر می شوند و در نهایت مرگ 
سلولی و پیری فرا می رسد. محققان دانشگاه کینگ کالج لند به این نتیجه 
رسیده اند افرادی که دچار آکنه بوده اند، تلومرهایی با طول بلندتر در گلبول های 

سفیدشان دارند. 
این بدین معنی است که سلول های آنها بهتر در برابر پیری مقاومت می کند. نتایج 
این پژوهش جدید که در Journal of Investigative Dermatology به چاپ رسیده 
است نشان می دهد افراد قربانی جوش و آکنه خوش شانس تر هستند و دیرتر پیر 
می شوند. بنابراین این بار که جوش جدیدی زدید و یا چشمتان به جوش های قبلی 

افتاد، نگاه خصمانه را کنار بگذارید.
بهبود بهداشت زندگی

بهتر است بدانید که آکنه بهداشت زندگی شما را با تغییرات مثبتی همراه می کند. 
در واقع جوش ها باعث می شوند که شما از خیر مواد غذایی چرب و شیرین که 
احتمالا وضعیت جوش ها را بدتر می کنند بگذرید. حتما هم می دانید که چربی و 
قند چندان برای سلامتی خوب نیستند.علاوه بر این افرادی که جوش می زنند، وقت 
بیشتری به مراقبت از پوست خود اختصاص می دهند. در واقع جوش زدن نشان 

می دهد که رسیدگی به پوست خیلی با اهمیت است.

متخصص پوست و مو عنوان کرد؛

درمان خودسرانه ریزش مو ممنوع
متخصص پوست و مو گفت  :خود درمانی و استفاده از داروهای ریزش مو بدون 

تجویز و نسخه پزشک عوارض جبران ناپذیری را به دنبال دارد.
سید مهدی طبایی  اظهارداشت : ریزش مو علل گسترده و متفاوت دارد اما عمده 
ترین علت آن ریزش موهای ارثی و هورمونی است که هم استعداد بدنی و افزایش 

هورمون های مردانه در آن موثر می باشد. 
وی اظهار داشت: ریزش مو اگر به هر دلیلی به صورت غیر قابل توجیه ایجاد شود، 

می تواند از برخی بیماری های داخلی خبر دهد.
طبایی بیان کرد: اختلالات تیروئید، بیماری های مرتبط با دستگاه روماتولوژی، 
روماتیسم و در حالت خطرناک تومور های نادر پوستی ممکن است با ریزش موهای 

ناحیه ای همراه باشد که نیاز به بررسی دارند.
این متخصص پوست و مو عنوان کرد: یکی از علل عمده ریزش مو در افراد استرس 

و اضطراب است که به طور موقت منجر به ایجاد این عارضه می شود. 
وی با تاکید بر اهمیت شناخت علل اصلی ایجاد ریزش مو و درمان پس از آن اذعان 
کرد: ماینوکسیدیل یک داروی تایید شده در دنیا برای ریزش موی ارثی و همورمونی 
است که عامل زمینه ای ریزش مو بستگی به ژنتیک افراد دارد و هورمون های مردانه 

ای که در بدن وجود دارند به هیچ وجه درمان قطعی ندارند.
طبایی تصریح کرد: ماینوکسیدیل به طور نسبی در بعضی افراد منجر به ایجاد اثر 
می شود اما به دلیل آنکه موجب تغییرات ژنتیکی نمی شود تنها در زمان استفاده موثر 

است و چنانچه قطع شود فرد بعد از مدتی به حالت اول بر می گردد. 
این متخصص پوست و مو افزود: متاسفانه برای ریزش موی ارثی و هورمونی هیچ 
دارو و درمان قطعی در دنیا وجود ندارد و معمولا تبلیغاتی که در این زمینه انجام می 

شود دارای جایگاه علمی نیست. 
وی اظهار داشت: فیناستراید به عنوان یکی از داروهای تایید شده برای درمان ریزش 
موارثی و هورمونی درمان موقت به حساب می آید و می تواند پس از مدتی بازگشت 
کند. استفاده از این دارو با دوز استاندارد در افراد مناسب عوارض چندانی ندارد که 

برخی عوارض نادر آن با قطع دارو برگشت پذیر است.
طبایی گفت: خود درمانی و استفاده از داروهای ریزش مو بدون تجویز و نسخه 
پزشک عوارض جبران ناپذیری را به دنبال دارد که درمان ریزش مو با توجه به سابقه، 

شرح حال، نوع ریزش موی افراد، جنسیت و شرایط جسمانی درمان متفاوت است.
این متخصص پوست و مو بیان کرد: استفاده خودسرانه از داروهای درمانگر ریزش 
مو در داروهایی که به صورت خوراکی تجویز می شود می تواند باعث نارسایی برخی 
ارگان های داخلی شود و عوارض جبران ناپذیری را ایجاد کند که مصرف خودسرانه 

داروهای موضعی نیز گاهی باعث پیشرفت ریزش مو می شود.
وی تصریح کرد: در بسیاری از موارد استفاده از داروهای موضعی درمانگر ریزش مو 
به دلیل عوارض کمتری که دارند، برای درمان کافی هستند و به همین دلیل استفاده 

از داروهای خوراکی را کمتر توصیه می کنیم.

برای جلوگیری از آسیب های خورشید
 4 ماده غذایی را فراموش نکنید!

تصور برخی افراد این است که با استفاده از کرم ضد آفتاب، کلاه آفتابی و لباس های 
آستین دار، از رسیدن اشعه خورشید به پوست جلوگیری می کنند. اما به هر حال نمی 

توان به طور کامل جلوی اشعه های خورشید را گرفت.
 قرار گرفتن در معرض نور خورشید، میزان آنتی اکسیدان موجود در خون شما را 
کاهش خواهد داد. به همین دلیل بهتر است تا سطح آنتی اکسیدان خون را همیشه 
بالا نگه دارید. مصرف موادغذایی حاوی آنتی آکسیدان، می تواند به سلامت پوست 

کمک کرده و از آن در برابر نور خورشید و سایر خطرات، محافظت کند:
قارچ: به عنوان ماده ای سرشار از پروتئین شناخته می شود، حاوی موادی همچون 
سلنیوم برای محافظت از پوست است. در میان مواد غذایی مصرفی، قارچ حاوی 
بیشترین میزان سلنیوم است. وجود ماده ای همچون گلوتاتیون پراکسیداز بیشترین 
میزان آنتی اکسیدان بدن را تامین می کند. این ماده، از آسیب به سلول های پوستی 
که به واسطه اشعه خورشید پیش می آید پیشگیری می کند. همچنین، قارچ سرشار 
از ویتامین ب است که عاملی برای شادابی پوست و جوان ماندن آن به حساب می آید.

چای سبز: آنتی اکسیدان موجود در چای سبز کهEGCGنام دارد، از التهاب پوست 
جلوگیری می کند. همچنین مصرف چای سبز از بروز چروک در پوست صورت 
پیشگیری خواهد کرد. در تحقیقی که در سال ۲۰۱۱ بر روی عده ای از زنان انجام شد 
نشان داد که مصرف چای سبز برای ۱۲ هفته می تواند در انسجام پوست و رطوبت آن 
تاثیر مثبت بگذارد. مصرف چای سیاه هم برای پوست بسیار مفید است و وجود آنتی 

اکسیدانی همچونQuercetinباعث حفاظت از پوست شما خواهد شد.
انار: محققان دانشگاه ویسکانسین دریافتند که مصرف انار می تواند به بهبود التهاب 
پوستی کمک کند. این خاصیت انار به وجود مقادیر زیاد آنتی اکسیدان موجود در 
آن وابسته است. همچنین آنها متوجه شدند که وجود آنتی اکسیدان در انار موجب 
جلوگیری از رشد سلول های سرطانی ناشی از برخورد اشعه فرابنفش با پوست 

می شود.
ماهی چرب: اضافه کردن ماهی های چرب به رژیم غذایی موجب می شود تا 
از آسیب های پوستی که به خاطر تابش اشعه خورشید به وجود می آیند در امان 
بمانیم. اسید های چرب موجود در ماهی آب های آزاد، از التهاب پوستی جلوگیری 
کرده و موجب درخشندگی و رطوبت بیشتر پوست می شوند. همچنین، وجود موادی 

همچون سلنیوم و پروتئین در ماهی، موجب ترمیم سلول های پوستی می گردد.

سریع ترین راه برای رفع بوی سیر
 با این دو خوراکی! 

طبق یک مطالعه ی جدید سیب خام یا کاهو می تواند بوی زننده ی سیر را به 
سرعت از بین ببرد.

هیچ چیزی مثل بوی سیر دهان شما را بدبو نمی کند. مهم نیست که چقدر سعی می 
کنید آن را از بین ببرید، این رایحه در تمام طول روز با شما خواهد بود. اما دانشمندان 
از دانشگاه اوهایو گفته اند: آن ها یک راه حل دارند: طبق یک مطالعه ی جدید سیب 
خام یا کاهو می تواند بوی زننده ی سیر را به سرعت از بین ببرد. در این مطالعه افراد 
حبه های سیر را به مدت ۲۵ ثانیه جویدند و سپس فوراً آب، سیب، کاهو، نعنا و یا چای 
سبز نوشیدند. سیب و کاهو موثرترین موادی بودند که بوی سیر را در کمتر از ۳۰ دقیقه 
کاهش دادند. سیر حاوی ترکیباتی به نام آلیسین است که با جویدن آن این ماده شکسته 
می شود و یک بوی خاص ایجاد می کند. حتی اگر دهان خود را بپوشانید ترکیبات سیر 
با حرکت در روده و همراه جریان خون خود را به اطراف ریه می چسبانند و تا یک روز 
حال نفس شما را خراب می کنند. طبق غریزه اولین کاری که می کنید مسواک زدن 
است. در حالی که شما فقط تکه های باقی مانده را از دندان هایتان پاک می کنید و کاری 
در مورد خاموش کردن بوی ترکیبات سیر در ریه خود نمی توانید انجام دهید. اما اگر 
کاهو یا سیب همراه آن )یا بلافاصله بعد از آن( بخورید، ترکیبات سیر با این مواد خنثی 
می شوند. فقط خیلی صبر کنید چون قبل از این که سیر خود را به روده و یا جریان 
خون برساند این فرایند باید در چند دقیقه با سیب یا کاهو انجام شود. این بهترین کاری 

است که شما می توانید در مورد بوی سیر انجام دهید.

 مطالعات نشان داده است تاثیر مصرف ویتامین ها با سبک زندگی تغییر می کند.
 محققان دریافتند تاثیر مصرف ویتامین"E" در مردان مسن تر در درمان ذات الریه 

متفاوت است.
مصرف مکمل های ویتامین E برای افزایش ایمنی، بسته به انتخاب شیوه زندگی 

اثرات مختلفی در اصلاح خطر ذات الریه )پنومونی( دارد.
مصرف این ویتامین خطر ابتلا به ذات الریه را در مردان مسنی که ورزش نمی کنند و 
سیگاری هستند به میزان ۶۸ درصد افزایش می دهد. در مقابل، مصرف ویتامین E در 
افرادی که فعالیت دارند و سیگاری هم نیستند، خطر ابتلا به ذات الریه را تا ۶۹ درصد 

کاهش می دهد.
هری همیلا، نویسنده این بررسی از دانشگاه هلسینکی، فنلاند اظهار کرد: تاثیر 
ویتامین E بر روی سلامتی در افراد مختلف به شیوه زندگی آنها بستگی دارد و در مورد 
همه تاثیر یکسانی ندارد.بنابراین، اثر این ویتامین بر روی گروه های مختلف افراد جامعه 
متفاوت است.این مطالعه تاثیر ویتامین E بر خطر پنومونی در مردان فنلاندی با سنین 
۵۰ تا ۶۹ سال را در بین سال های ۱۹۸۵ تا ۱۹۹۳ مورد بررسی قرار داده است. در 

میان ۲۹ هزار و ۱۳۳ نفر شرکت کننده، ۸۹۸ مورد پنومونی گزارش شد.
محققان مدعی شدند این یافته ها اثر یکنواخت مکمل ویتامین E بر خطر ذات الریه 
را نمی پذیرد.علاوه بر این، مصرف ویتامین  E برای بهبود سیستم ایمنی بدن پیشنهاد 

نمی شود.

مصرف ویتامین "E" برای بهبود سیستم ایمنی بدن 
توصیه نمی شود

پژوهشگران کشور پس از تولید ۳ نانودارو برای درمان 
سالک، دیابت و سرطان؛ اخیرا با استفاده از عصاره گیاه 
دارویی خارمریم دارویی برای درمان سرطان تولید 

کردند که امیدوارند تا ۴ ماه آینده وارد بازار شود.
مدیر  و  طرح  محققان  از  روزبه  محمدرضا  دکتر 
این  تولیدکننده  دانش بنیان  شرکت  مارکتینگ 
نانوداروها در گفت وگو با ایسنا جدیدترین محصول این 
تیم تحقیقاتی را دارویی به نام »سینا لیو« ذکر کرد و 
گفت: این دارو از عصاره گیاه خارمریم در فرم نانو تولید 
شده است. وی با اشاره به کاربردهای این دارو، یادآور 
شد: این دارو برای درمان بیماری های کبدی همچون 
کبد چرب، سیروز، فیبروز و بیماری های پیشرونده 
کبدی موثر است. روزبه به بیان عملکرد این دارو در 
بدن اشاره کرد و ادامه داد: این دارو سطح آنزیم های 
کبدی را به شدت کاهش می دهد و می تواند کمک 
موثری در روند درمان بیماری داشته باشد. این محقق، 
افزایش جذب و اثرگذاری این دارو را از مزایای آن نام 
برد و اظهار کرد: این دارو تا ۴ ماه آینده وارد بازار خواهد 
شد. وی سینا کورکومین را از دیگر محصولات این 

تحقیقات نام برد و افزود: ماده موثره این دارو از گیاه 
زردچوبه است؛ چرا که این گیاه از دیرباز به عنوان یک 
ماده ضد التهاب، ضد سرطان و آنتی اکسیدان مطرح 
بوده است؛ از این رو طیف وسیعی از بیماران می توانند 

از زردچوبه مصرف کنند.
مصرف  در  موجود  چالش های  به  اشاره  با  روزبه 
زردچوبه، خاطرنشان کرد: مصرف زردچوبه به صورت 
معمول بسیار ناپایدار در برابر اسید معده است؛ ولی 
در این مطالعات با تبدیل آن به فرم نانو ناپایداری این 
ماده موثره را کاهش دادیم، به گونه ای که مقاومت آن 
را در برابر اسید معده افزایش دادیم. وی با تاکید بر 
این که جذب این دارو از طریق لایه اپی تلیال روده 
صورت می گیرد، گفت: از سوی دیگر زردچوبه خاصیت 
آبگریزی دارد و فرم نانویی آن، این خاصیت را کاهش 
دانش بنیان  شرکت  مارکتینگ  مسؤول  است.  داده 
کشور تولید این دارو را در فرم »سافت ژل« عنوان کرد 
و ادامه داد: این دارو در بیمارستان علی اصغر )خورشید( 
اصفهان در حال کارآزمایی های بالینی است. بیماران 
حاجب  ماده  ام .آر.آی،  و  سی تی اسکن  انجام  برای 

دریافت می کنند که به شدت سمی است و کورکومین 
می تواند عوارض نفروتوکسیس را کاهش دهد.

به گزارش ایسنا، این دارو موجب بهبود عملکرد 
عوارض  کاهش  آسیب دیده،  بافت های  ترمیم   کبد، 
شیمی درمانی و جلوگیری از تشکیل لخته در عروق 
خواهد شد و به درمان دیابت، آلزایمر و پارکینسون نیز 
کمک خواهد کرد. به گفته محققان این طرح، مصرف 
این دارو در زمان بارداری و شیردهی ممنوع است و به 
دلیل تداخل دارویی، برای افرادی که داروهایی چون 
هپارین، وارفارین و آسپرین استفاده می کنند، تجویز 
نمی شود. این محقق با اشاره به تولید داروی سینا 
دوکسوزوم، با تاکید بر اینکه این دارو در فرم لیپوزومال 
و مشابه خارجی آن به نام »داکسیل« است، گفت: این 
دارو برای درمان سرطان های پستان، تخمدان، سارکوما 
کاپوزی وابسته به ایدز و بدخیمی پلاسمو سل های 
سلولی تجویز می شود. وی هدف دار بودن و پایین 
بودن سمیت آن برای قلب را از مزیت های این نانو دارو 
نسبت به فرم های معمولی دانست و ادامه داد: این دارو 
در فرم نانویی تولید شده است و قیمت آن یک ششم 
نوع خارجی است. ضمن آنکه ۹۰ درصد هزینه های 
این دارو تحت پوشش بیمه است. به گفته این محقق، 
قیمت هر ویال این دارو با بیمه 7۰ هزار تومان است، 
در حالی که قیمت خارجی هر ویال آن ۱۶۰۰ دلار 
است. روزبه خاطرنشان کرد: این دارو در بیمارستان 
شهدای تجریش برای درمان سرطان های متاستاتیک 
پستان در حال کارآزمایی های بالینی است. روزبه با 
اشاره به تولید فرم لیپوزومال داروی »سینا آمفولیش« 
اظهار کرد: این دارو برای درمان بیماران مبتلا به سالک 
تجویز می شود و عوارض دردناک بودن فرم تزریقی را 
ندارد. به گفته وی، این دارو تا دو ماه آینده به بازار  

عرضه خواهد شد.

محققان دانشگاه کالیفرنیا موفق به تولید یک جوهر مغناطیسی شدند که قابلیت 
چاپ مجدد دستگاه های الکترونیکی خودترمیم شونده را دارد.

 مهندسان از دانشگاه کالیفرنیا از فناوری های نوظهور برای ساخت دستگاه های 
الکترونیکی ارزان با عمر طولانی مدت استفاده کردند.این تیم یک جوهر مغناطیسی 
ایجاد کردند که می تواند انواع قطعات خودترمیم شونده را چاپ کند.این جوهر با 
نانوذرات ارزان قیمت نئودیمیوم ترکیب شده که به صورت مغناطیسی به جهتی 
می رود که مواد از هم گسسته شده اند.با استفاده از این جوهر هر سمت از این پارگی ها 
به سمت دیگری جذب می شود.این کار به قطعات اجازه می دهد تا با استفاده از جوهر 
خود را به اندازه ۳ میلی متر ترمیم کنند که به ادعای محققان یک رکورد جدید است.

پیشتر نیز خواص مشابه این جوهر در نانوصفحات نیترید بور دیده  شده است 
که حتی بعد از دو نیم شدن می توانند خود را ترمیم کنند؛ اما این مواد رسانای 
الکتریسیته نبودند.این جوهر مغناطیسی تولیدشده دارای خواص آشکار قابل چاپ 

بوده و قادر به ترمیم خود تقریبا بلافاصله بعد از گسستگی است که این امر آن را برای 
استفاده در اهداف مختلف مناسب می کند.محققان برای آزمایش این جوهر چندین 
جای مختلف از یک دستگاه  را بارها و بارها دچار آسیب و شکستگی کردند و مشاهده 
کردند که هربار بدون کمترین اتلافی در هدایت الکتریسیته این قطعات مجددا به هم 
وصل شدند.یکی از آزمایشات بر روی یک مدار در آستین یک پیراهن انجام شد که 
یک باتری کوچک را به نور LED متصل می کرد. مدار و پارچه در یک محل دچار 
پارگی شده و قطع شده بودند، اما با استفاده از این جوهر مشاهده شد که در عرض 
چند ثانیه این مواد خود را به هم رسانده و جریان الکتریسیته را مجددا هدایت کردند.

محققان می گویند از این جوهر می توان در انواع برنامه های کاربردی در جهت 
ایجاد قطعات مختلف از جمله باتری خودترمیم شونده، حسگرهای الکتروشیمیایی و 
قطعات الکترونیک پوشیدنی استفاده کرد.جوهرهای آینده همچنین با مواد مختلفی 
ترکیب و مهندسی خواهند شد تا دامنه وسیع تری از برنامه های کاربردی ایجاد شود.

در شانگهای آسمانخراشی ساخته شده که اکنون به 
عنوان بهترین سازه مرتفع ساخت دست بشر شناخته 

می شود.
به نقل از نیو اطلس، آسمانخراش Gensler که عنوان 
دومین آسمانخراش مرتفع دنیا را در اختیار دارد با 
دریافت جایزه Emporis به عنوان بهترین آسمانخراش 

دنیا شناخته می شود.
این سازه مرتفع چند منظوره ۶۳۲ متر ارتفاع داشته 
و از پایه تا نوک برج چرخه ۱۲۰ درجه ای دارد. این 
ابتکارعمل برای به حداقل رساندن اثر وزش باد صورت 

گرفته است.
این  ساختمان،  صنعت  کارشناسان  باور  به 
آسمانخراش ۲.۴ میلیارد دلاری از حیث ساختار و 
طراحی در دنیا منحصربفرد است.در این سازه غول 
پیکر ۱۰۶ آسانسور ساخت شرکت میتسوبیشی به کار 
گرفته شده که افراد را با سرعت ۲۰ متر بر ثانیه جابجا 
می کنند.پوسته این آسمانخراش از نوع شیشه ای و 
دولایه بوده و جالب اینکه توربینهای بادی مخصوصی 
در این سازه به کار گرفته شده که برق مورد نیاز برای 

روشنایی نمای آن را تأمین می کند.

همچنین از آب باران هم استفاده بهینه می شود به 
طوریکه با استفاده از یک سیستم پیشرفته جمع آوری 
شده و برای سیستمهای گرمایشی و تهویه مطبوع هوا 

به کار گرفته می شود.
همچنین آسمانخراش Evolution که در مسکو 
ساخته شده به عنوان دومین سازه مرتفع برتر دنیا 

شناخته شد.
این سازه هم از نوع چرخشی است که در ارتفاعات 
این  هستیم.  بیشتری  زاویه  با  چرخش  شاهد 

آسمانخراش ۲۴۶ متر ارتفاع دارد.

تولید داروی ضدسرطان از عصاره خارمریم

تولید یک جوهر جادویی برای ترمیم قطعات الکترونیکی

بهترین آسمانخراش دنیا معرفی شد

توسط محقق دانشگاه فردوسی مشهد نرم افزار استفاده از یک الگوریتم ابداعی، با قابلیت 
 »nanotube maker« تولید انواع نانولوله ها بدون محدودیت در نوع ساختار تحت عنوان

طراحی شد.
 نرم افزار اندرویدی »nanotube maker« توسط محقق دانشگاه فردوسی مشهد 
طراحی شد و در دسترس قرار گرفت. این نرم افزار بر مبنای بخشی از پایان نامه دکتری 
محقق دانشگاه فردوسی مشهد که به تایید ستاد توسعه فناوری نانو رسیده است، طراحی 

شده است.
هدف از ارائه این نرم افزار استفاده از یک الگوریتم ابداعی، با قابلیت تولید انواع نانولوله ها 

بدون محدودیت در نوع ساختار است.
گام اول در بررسی خواص فیزیکی و شیمیایی نانوساختارها با استفاده از روش 
محاسبات عددی، محاسبه مکان اتم ها و نحوه قرارگیری آنها در ساختار مورد نظر است.

انجام این محاسبه در ساختارهای دو بعدی )نانوصفحات( و تک بعدی )نانوریبون ها( 
بسیار ساده است و به صورت دستی انجام می شود، اما تبدیل این مختصات به فضای 
سه بعدی و محاسبه مختصات مکان اتم ها در دیواره نانولوله ها کاری دشوار است و 
 nano« گاهی انجام این محاسبات به صورت دستی ممکن نیست، از این رو نرم افزار
tube maker« با هدف تولید انواع نانولوله ها با استفاده از یک الگوریتم ابداعی، طراحی 

شده است.
از ویژگی های این نرم افزار، بررسی خواص انواع نانولوله های کربنی، نانولوله های گرافاین، 
نانولوله های گرافدین، نانولوله های پنتا گرافن، نانولوله های بوروفین، نانولوله های ژرمانین با 
استفاده از مختصات نانولوله محاسبه شده است. مراحل تولید نانولوله ها در بخش راهنمای 

نرم افزار، به صورت گام به گام توضیح داده شده است.
قابل ذکر است این نرم افزار مناسب پژوهشگرانی است که در زمینه های نانومحاسباتی 

فعالیت می کنند و در رشته های فیزیک، شیمی و مهندسی کاربرد دارد.

نرم افزار اندرویدی نانویی طراحی شد
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6 ماده غذایی جایگزین برای گوشت

آیا تصمیم گرفته اید به دلیل کلسترول بالا یا قیمت 
گوشت و یا هر دلیل دیگری مصرف گوشت قرمز را کاهش 
دهید اما نگران کمبودهای احتمالی هستید؟ در این مطلب 

۶ جایگزین گوشت قرمز را معرفی می کنیم.
درست است که گوشت یک ماده غذایی مفید محسوب 
می شود اما متخصصان بر این عقیده اند که زیاده روی 
در مصرف آن باعث بروز مشکلاتی در سلامتی می شود. 
بنابراین بهتر است حد تعادل را رعایت کنید و اگر نمی 
خواهید گیاهخوار شوید باز هم منابع جایگزین آن را شناخته 
و استفاده کنید. در این مطلب ۶ جایگزین گوشت قرمز را 
معرفی می کنیم که به خوبی شما را سیر می کنند و انرژی 

لازم را در اختیارتان می گذارند. لطفاً با ما همراه باشید.
عدس و رفقا

گوشت قرمز سرشار از پروتئین است و این ترکیب مغذی 
باعث سیری طولانی مدت می شود. اگر به دنبال یک ماده 
غذایی دیگر هستید که به خوبی سیرتان کند اما گوشت 

نباشد می توانید به تخم مرغ اعتماد کنید.
بیشترین فایده گوشت به دلیل دارا بودن پروتئین، زینک 
و آهن است. بیشترین نگرانی در افرادی که از مصرف گوشت 
خودداری می کنند محروم شدن از پروتئین آن است. باید 
بدانید که حدود ۳۰ درصد پروتئین ما از پروتئین گیاهی 
تأمین می شود. لازم است که تنوع ایجاد کرده و دیگر مواد 
غذایی مغذی مانند حبوبات را نیز در برنامه غذایی گنجاند. 
باید بدانید که هر ۱۰۰ گرم عدس معادل یک عدد استیک 
است. در واقع ۱۰۰ گرم عدس پخته شده می تواند جایگزین 
مناسبی برای یک استیک ۱۰۰ گرمی باشد. علاوه بر عدس، 
نخود، لوبیا و سویا نیز از دیگر جایگزین های مناسب گوشت 

قرمز هستند.
برنج و رفقا

به عقیده متخصصان تغذیه، در رژیم غذایی گیاهخواری 
و حذف گوشت با حفظ اصولی کمبودی در فرد ایجاد نمی 
کند. چون همان طور که گفته شد ۳۰ درصد نیاز بدن ما 
به پروتئین از طریق منابع گیاهی تأمین می شود. برای 
جایگزین کردن گوشت می توانید مواد غذایی مناسبی از 
گروه غذایی دیگر مانند غلات را که حاوی پروتئین بیشتری 
است دریابید. توجه داشته باشید که گندم، برنج، ذرت، جو 

و گندم سیاه می توانند جایگزین های مناسبی برای گوشت 
باشند. می توانید در هر وعده غذایی بین ۳۰ تا ۴۵ گرم از 

این مواد غذایی میل کنید.
گردو و رفقا

گردو و دیگر مغزها و دانه ها برای عضلات مفید هستند. 
البته این مواد غذایی برای سلامت موها، ناخن ها و غیره نیز 
از اهمیت بالایی برخوردارند. یادتان باشد که پروتئین برای 
عملکرد خوب ارگان های بدن لازم و ضروری است. اگر می 
خواهید گوشت قرمز را از برنامه غذایی تان حذف کنید لازم 
است که منابع دیگری را جایگزین کنید تا انرژی مورد نیاز 
بدنتان تأمین شود. خوشبختانه مغزها و دانه های روغنی 
مانند گردو، فندق، بادام و تخم کتان و غیره جزو مواد غذایی 
سرشار از پروتئین هستند. هر ۱۰۰ گرم از این مواد غذایی 

۲۱ گرم پروتئین به بدن می رسانند.
تخم مرغ به اندازه گوشت سیرتان می کند

هر ۱۰۰ گرم عدس معادل یک عدد استیک است. در واقع 
۱۰۰ گرم عدس پخته شده می تواند جایگزین مناسبی برای 
یک استیک ۱۰۰ گرمی باشد. علاوه بر عدس، نخود، لوبیا و 
سویا نیز از دیگر جایگزین های مناسب گوشت قرمز هستند

گوشتخوارهای قهار به خوبی می دانند که گوشت قرمز نه 
تنها حاوی پروتئین، زینک و آهن است بلکه همچنین می 
تواند به خوبی گرسنگی آن ها را کنترل کند. حتماً می دانید 
که گوشت قرمز سرشار از پروتئین است و این ترکیب مغذی 
باعث سیری طولانی مدت می شود. اگر به دنبال یک ماده 
غذایی دیگر هستید که به خوبی سیرتان کند اما گوشت 
نباشد می توانید به تخم مرغ اعتماد کنید. هر ۱۰۰ گرم 
تخم مرغ ۱۳ گرم پروتئین دارد. علاوه بر این شیوه پخت 
آن بسیار ساده تر از گوشت قرمز است. بهتر است بدانید که 
پروتئین موجود در دو عدد تخم مرغ یعنی ۱۰۰ گرم از این 

ماده غذایی با یک عدد استیک برابر است.
گوشت های گیاهی به اندازه گوشت حیوانی مغذی است

اگر سری به رستوران های غذاهای گیاهی بزنید خواهید 
دید کباب گیاهی نیز سرو می شود. در واقع از زمانی که 
رژیم های گیاهی رواج بیشتری یافته است رستوران ها 
نیز دست به تهیه محصولاتی مشابه گوشت زده اند که از 
ترکیبات گیاهی تهیه شده است. بنابراین با وجود مصرف 

این قبیل گوشت های گیاهی نگرانی بروز کمبود پروتئین 
کم رنگ تر می شود. می توانید به توفو، استیک سویا و 
سیتان وگان )گوشت گندم( اعتماد کنید. ۱۰۰ گرم از این 
مواد غذایی برای هر وعده می تواند جایگزین مناسبی برای 

گوشت قرمز باشد.
سبزیجات حاوی آهن: حتی بیشتر از گوشت

گوشت ها و بخصوص گوشت قرمز شهرت زیادی برای 
دارا بودن آهن و زینک )روی(دارند. افرادی که دچار کمبود 
آهن هستند و یا از کم خونی رنج می برند و نمی خواهند 
گوشت زیادی مصرف کنند باید نسبت به تأمین انرژی مورد 
نیاز بدنشان دقت بیشتری داشته باشند. همه و بخصوص این 
افراد باید میوه و سبزیجات بیشتری مصرف کنند. در واقع 
این افراد باید بیشتر همه به قانون ۵ واحد میوه و سبزیجات 
در روز پایبند باشند. آهن و زینک نیز در منابع گیاهی به 
میزان منابع حیوانی وجود دارد. از بین سبزیجات حاوی می 
توان به اسفناج، چغندر، لوبیا سبز، کاهو، جوانه ماش و غیره 

اشاره کرد.
آیا مصرف نکردن گوشت خطرناک است؟

توجه داشته باشید که نباید بدون اجازه پزشک در کودکان 
دیگر مواد غذایی را جایگزین گوشت کنید. خیلی از افراد 
تصور می کنند که با عدم مصرف گوشت قرمز بدنشان دچار 
مشکل و کمبود خواهد شد. اما متخصصان تغذیه برخلاف 
این باور بر این عقیده هستند که عدم مصرف گوشت برای 
سلامتی مضر نیست و کمبودی ایجاد نمی کند. محققان 
روی سلامتی افراد گوشتخوار و افرادی که میانه زیادی به 
این ماده غذایی ندارند بررسی کرده و نسبت به خطراتی که 
سلامتی این دو گروه را تهدید می کنند مطالعه کردند. نتایج 
بررسی ها نشان می دهد که خطرات سلامتی بین این دو 
گروه تفاوت چندانی ندارد. مشکل کمبود یک باور رایج است 
که بی دلیل در بین مردم شکل گرفته است. لازم است که 
مواد غذایی مناسب جایگزین شده و تنوع غذایی رعایت شود. 
در این صورت خطری برای افرادی که گوشت زیادی مصرف 

نمی کنند به وجود نمی آید.
توجه توجه

توجه داشته باشید که نباید بدون اجازه پزشک در کودکان 
دیگر مواد غذایی را جایگزین گوشت کنید.



اجتماعی 6

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم:

 بلوار شهید کریمی به شهرک قائم متصل می شود
معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم از افتتاح همزمان بخش جنوبی بلوار 

شهید کبیری با فاز دوم بلوار آیت الله بروجردی تا دو ماه آینده خبر داد. 
دکتر علیرضا قاری قرآن با اشاره به وضعیت اجرای پروژه شهید کبیری حدفاصل 
میدان شهید کریمی تا شهرك قائم اظهار کرد: این پروژه از میدان شهید کریمی به 
زیرگذر تقاطع پیامبر اعظم متصل شده و در امتداد به بلوار شهید کبیری در منطقه پنج 
می رسد. وی با بیان اینکه پروژه بلوار شهید کبیری در دو فاز تعریف شده است، افزود: 
یکی از فازهای این پروژه در منطقه پنج و سمت شمال قرار دارد که از ریل راه آهن تا 
زیرگذر تقاطع پیامبر اعظم است. معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم گفت: 
در این بخش به دلیل مشکلاتی که برای پیمانکار به وجود آمده بود شرایط مناسبی 
حاکم نیست و با رفع این مشکل در حال زمینه سازی برای فعال شدن کارگاه و اتصال 
سریع بلوار شهید کبیری به زیرگذر هستیم . وی با اشاره به اینکه سمت جنوب این 
پروژه در منطقه چهار قرار گرفته است، خاطرنشان کرد: در سمت جنوب نیز حدفاصل 
زیرگذر پیامبر اعظم تا میدان شهید کریمی به طول حدود دو کیلومتر مشکل خاصی 
وجود ندارد و اقدامت اولیه انجام شده است. قاری قرآن با بیان اینکه ظرف یك ماه اخیر 
مسیریابی و اقدامات اولیه صورت گرفته است، تصریح کرد: ماشین آلات در این پروژه 
فعال شده اند و زیرسازی این بخش بلوار در حال انجام است. وی بیان کرد: البته با توجه 
به هموار بودن مسیر در این بخش پیش بینی می شود عملیات اجرایی نیاز به زمان زیادی 

نداشته باشد و به سرعت پروژه تکمیل خواهد شد.
معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم با تأکید بر اینکه امکان افتتاح همزمان 
بخش جنوبی بلوار شهید کبیری با فاز دوم بلوار آیت الله بروجردی وجود دارد تصریح 
کرد: سعی داریم تا دو ماه آینده این بخش پروژه را تکمیل کنیم. وی تصریح کرد: در 
سمت جنوبی پروژه در منطقه پنج با دو مشکل ریل راه آهن و تجهیز کارگاه پیمانکار 

روبه رو هستیم که باید تکلیف اینها به زودی مشخص شود.

حجت الاسلام آتش زر  خبرداد:

تحقق ۸٠ درصدی بودجه 6 ماهه شهرداری قم
رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم از تحقق ۸۰ درصدی بودجه 

۶ ماهه شهرداری خبر داد. 
حجت الاسلام سیدمحمد آتش زر با اشاره به وضعیت فعالیت های شهرداری و تحقق 
بودجه های شهر اظهار کرد: بررسی عملکرد بودجه ای شهرداری توسط شورای شهر 

صورت گرفته و به زودی گزارشی از فعالیت های نیمه نخست سال ارائه خواهد شد.
وی با تاکید بر اینکه ۸۰ درصد بودجه ۶ ماهه شهرداری محقق شده است، افزود: 

این مهم با وجود رکود و مشکلات اقتصادی کشور محقق شده و بسیار مطلوب است.
عضو شورای اسلامی شهر قم خاطرنشان کرد: اگر دولت به تعهدات خود در این بخش 
عمل کند، می توان امید داشت که بودجه شهرداری از حدود هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان 
به ۲ هزار میلیارد تومان برسد. وی با اشاره به وضعیت پرداخت بدهی های شهرداری قم 
تصریح کرد: عمده بدهی ها پرداخت شده و در این بخش بیشتر بدهی شهرداری به بانك 

شهر نیز تأمین شده و در حال حاضر شهرداری دو فقره بدهی عمده دارد.
آتش زر ادامه داد: یکی از این بدهی ها به بانك تجارت بابت اوراق پروژه عماریاسر بوده و 
بدهی دیگر مربوط به اوراق بلوار پیامبر اعظم و بانك ملی است که اگر بتوانیم این دو مورد 

را امسال تسویه کنیم گشایش خوبی در فعالیت های شهرداری خواهد بود.
رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم با اشاره به وعده های شهرداری 
در خصوص افتتاح پروژه های شهری تا پایان سال تصریح کرد: بسیاری از این پروژه ها از 
مرحله تملك گذشته و به صورت توافقی رفع معارضین صورت گرفته است و امید داریم 

امسال با افتتاح آن ها گشایشی در شهر داشته باشیم.

مدیرکل روابط عمومی و بین الملل شهرداری قم  اعلام کرد

پذیرش ۸٠ اثر در نخستین جشنواره عکس 
شهروند عاشورایی 

مدیرکل روابط عمومی و بین الملل شهرداری قم گفت: بیش از ۸۰۰ اثر به نخستین 
جشنواره عکس شهروند عاشورایی ارسال شده که ۸۰ اثر در گزینش اولیه پذیرفته 

شده است. 
حمیدرضا عابدی خرسند با اشاره به برگزاری نخستین دوره جشنواره عکس شهروند 
عاشورایی گفت: این جشنواره توسط شهرداری قم و با همکاری دانشگاه علمی و کاربردی 
فرهنگ و هنر استان برگزار شده است. وی با اشاره به محورهای برگزاری این جشنواره 
تصریح کرد: جشنواره عکس شهروند عاشورایی در محورهای فرهنگ شهروندی در 
مراسم های آیینی، سیاه پوشی مساجد و محلات در ایام محرم و صفر و خدمات رسانی 
شهرداری به عزاداران حسینی برگزار شد. مدیرکل روابط عمومی و بین الملل شهرداری 
قم با بیان اینکه بیش از ۸۰۰ اثر در این دوره جشنواره دریافت شد، افزود: در مرحله 
نخست ارزیابی ۸۰ اثر برتر انتخاب شد و آثار برگزیده نهایی توسط هیات داوران انتخاب 
می شود. وی گفت: داوری اثرات برگزیده نخستین جشنواره عکس شهروند عاشورایی 
برای انتخاب سه نفر اول بر عهده اساتید دانشگاه علمی و کاربردی فرهنگ و هنر 
استان است. عابدی خرسند با اشاره به استقبال چشمگیر مردم از نخستین جشنواره 
عکس شهروند عاشورایی تصریح کرد: مهلت این جشنواره تا اول آبان ماه بود که به دلیل 
استقبال مردم تا ۱۰ آبان تمدید شده و در تلاش هستیم تا نتایج نهایی هیات داوران را تا 
نیمه نخست آبان اعلام کنیم. وی خاطرنشان کرد: ۳۰ اثر برتر این جشنواره در نگارخانه 
شهر واقع در خیابان آیت الله طالقانی و ساختمان شهرداری مرکز در معرض نمایش 

عموم قرار داده خواهد شد و از سه نفر اول نیز با اهدای هدایایی نفیس تقدیر می شود.

در نیمه نخست امسال  صورت گرفت 

کاشت بیش از 3٠٠ هزار اصله درخت در قم
مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم از کاشت بیش از ۳۰۰ هزار اصله 

درخت در نیمه نخست امسال خبر داد. 
پیام جوادیان با اشاره به میزان درختکاری انجام شده در نیمه نخست امسال اظهار کرد: 
با توجه به برنامه شهرداری برای افزودن سالیانه سه مترمربع به سرانه فضای سبز شهر 
قم و رسیدن به وضعیت استاندارد برنامه ریزی گسترده ای برای درختکاری در سطح 
شهر انجام شده است. وی با بیان اینکه برنامه درختکاری مرحله نخست امسال از اول 
اسفند تا ۳۱ خرداد بوده است، افزود: در این مدت بیش از ۲۴۵ هزار اصله درخت در 
سطح شهر قم کاشته شد. مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم با بیان 
اینکه در این مدت بیش از ۵۰ هزار اصله درخت نیز بین مردم توزیع شده است، گفت: 
مجموعه قریب به ۳۰۰ هزار اصله درخت در نیمه نخست امسال کاشته شده است. وی 
با بیان اینکه عمده درختان برای توسعه و واکاری استفاده شده است خاطرنشان کرد: 
بیشتر هدف تقویت فضاهایی بوده که نیاز به کاشت درخت داشته اند. جوادیان با تاکید 
بر اینکه امسال درختانی خاص خریدیم که با فضای شهر متناسب باشند بیان کرد: این 
درختان اکثرا چند ساله و متناسب با شرایط و اقلیم قم هستند. وی با بیان اینکه کاشت 
درخت چند ساله یعنی واردات آب به شهر ادامه داد: درخت دو ساله تا بخواهد ۵ ساله 
شود هزینه بالایی دارد و نیازمند هزاران لیتر آب است ولی ۵ ساله شرایط بهتری دارد و 

توان و قوت بیشتری پیدا کرده است.

شهردار منطقه پنج قم خبرداد

تکمیل احداث بوستان رضوی
 با اعتبار 4 میلیارد ریال

شهردار منطقه پنج قم از تکمیل احداث بوستان رضوی با اعتبار ۴ میلیارد ریال خبر 
داد. 

احمد ترکمن با اشاره به وضعیت سرانه های فضای سبز و تفریحی منطقه پنج اظهار 
کرد: این منطقه یکی از محروم ترین مناطق قم بوده و از نظر سرانه فضای سبز و بوستان 

در شرایط نامناسبی قرار دارد.
وی افزود: در همین راستا شهرداری پروژه های متعددی را برای رفع نیازمندی ها و 
کمبود های این منطقه در دستور کار قرار داده تا بتوان عدالت اجتماعی را در سطح شهر 

برقرار کرده و مشکلات منطقه را برطرف کرد.
شهردار منطقه پنج قم با اشاره به اختصاص بخشی از اعتبارات سفر مقام معظم رهبری 
به استان برای احداث و توسعه بوستان های شهر با اولویت مناطق محروم گفت: یکی از 
بوستان هایی که با اعتبارات سفر مقام معظم رهبری به طور مشترك با شهرداری اجرایی 

شده بوستان رضوی است.
وی با بیان اینکه بوستان رضوی در محدوده منطقه پنج و در بلوار خلیج فارس واقع 
شده است، افزود: این بوستان با زیربنای ۳ هزار و ۳۰۰ مترمربع در کوچه ششم بلوار 
خلیج فارس اجرا شده و در حال حاضر در مراحل پایانی کاشت گونه های گیاهی است.

ترکمن با تاکید بر اینکه جمعا ۴ میلیارد ریال برای احداث این بوستان هزینه شده 
است، تصریح کرد: سرویس بهداشتی، سکوهای نشیمن، فضای تفریحی و امکانات پیاده 

روی از جمله زیرساخت هایی است که در این بوستان فراهم شده است.
وی تصریح کرد: در ادامه برنامه های مجموعه مدیریت شهری برای ارتقاء سرانه فضای 
سبز و امکانات شهری در منطقه پنج پروژه های عمرانی دیگری نیز اجرایی خواهد شد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم  خبرداد 

پیشرفت 36درصدی مجتمع آبرسانی
 بخش سلفچگان

مدیرعامل آب و فاضلاب روستایی استان قم از پیشرفت ۳۶ درصدی مجتمع 
آبرسانی به روستاهای بخش سلفچگان خبر داد.

به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم، دکتر محمد 
احمدی جبلی با اشاره به اجرای همزمان ۲۲ پروژه آبرسانی در سطح روستاهای 
استان گفت: اعتبار لازم برای اجرای این پروژه ها از ۲ منبع ملی و استانی تامین می 
شود. وی با بیان این که تا کنون شهر سلفچگان، منطقه ویژه اقتصادی، شهر صنعتی 
و ۱۰  روستای استان در قالب ۲ مجتمع آبرسانی از آب سرشاخه های دز بهره مند  
شده اند گفت: با اجرای زون ۲ این فاز، ۹ روستا با بهره مندی از آب سرشاخه های 
دز از آب سالم بهداشتی و پایداری برخوردار می شوند.  دکتر احمدی روستاهای 
برخوردار از این طرح را جنداب، اسلام آباد، قاضی بالا، قاضی پائین، الله قلی بیگ، 
تاج خاتون، محمد بیگ، باغ یک و نیجه اعلام و افزود مطالعات آبرسانی از مجتمع 
آبرسانی سلفچگان به روستاهای کم آب یکه باغ و سنجگان به اتمام رسیده است.  
این مقام مسئول سال شروع این مجتمع را ۱۳۹۳ اعلام و گفت: افق این طرح سال 
۱۴۱۸ بوده و در ابتدای طرح جمعیتی بالغ بر ۳هزار و ۸۰۴ نفر و در انتهای طرح 
بیش از ۶ هزار نفر از نعمت آب سالم و پایدار برخوردار خواهند شد.  وی طول کلی 
خطوط انتقال این پروژه را ۳۲ کیلومتر اعلام و گفت: در این پروژه جنس لوله ها چدن 
داکتیل  و پلی اتیلن و از سایز ۲۰ تا ۲۵۰ میلی متری بوده و تعداد ۲ باب مخزن با 
حجم ذخیره ۲هزار و ۱۰۰ متر مکعب با اباب ایستگاه پمپاژ برای آبرسانی با فشار و 
دبی مطلوب طراحی و ساخته می شود. رئیس هیئت مدیره آبفا روستایی  در پایان با 
بیان این که این بخش از پروژه از محل مخزن ذخیره ۲ هزار متر مکعبی سلفچگان 
آبرسانی می شود افزود: با توجه به این که دهستان راهجرد شرقی) بخش سلفچگان( 
از اقلیم خشک و نمیمه بیابانی برخوردار است از طرفی با کاهش بارندگی و از سوی 
دیگر با افزایش دما و همچنین افزایش جمعیت  مواجهیم لازم است در راستای 
اصلاح این موازنه  هم مردم و هم مسئولین و بخصوص نخبگان اتفاق نظر داشته باشند 

و مطالبات مردم را در حوزه تقاضای آب مدیریت نمایند.

رئیس سازمان اوقاف:

 آمریکا اهل نفاق و دشمن اصلی بشریت است 
رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه کشور با اشاره به این که آمریکا اهل نفاق و دشمن 
اصلی بشریت است، گفت: این کشور در مساله هسته ای از یک طرف اعلام کرده که 
آماده مذاکره با ایران و رفع کامل تحریم ها می باشد و از سوی دیگر بعد از مذاکره نیز 

با کارشکنی، دنبال اعمال تحریم های دیگر است. 
حجت الاسلام والمسلمین علی محمدی عصر پنجشنبه در همایش مبلغان 
افتخاری حماسه اربعین حسینی در سالن همایش های دفتر تبلیغات اسلامی حوزه 
علمیه قم خاطرنشان کرد: در زیارت اربعین از عوامل نفاق و اختلاف میان امت به 
عنوان دشمنان اصلی یاد شده و در این شرایط آمریکا مصداق دشمن اصلی بشریت 
است. وی گفت: شناخت دشمنان اصلی و فرعی از درس های مهم قیام عاشوراست، 
فریب خوردگان دنیا، بازندگان خسارت دیده و هواپرستان، دشمنان فرعی هستند ولی 
دشمنان اصلی کسانی هستند که بین جامعه و بشریت اختلاف می اندازند. محمدی 
خاطرنشان کرد: به تعبیر رهبر معظم انقلاب، برخی تصور می کنند این که امام راحل 
فرمودند، باید همه فریاد خود را بر سر آمریکا فرود آوریم، از روی تعصب بود و یا این 
که بدون آمریکا مشکلات ما حل نمی شود، در حالی که اشتباه می کنند. وی ادامه 
داد: جنایت های آمریکا برای همه کشورها روشن است و امروز داعش به نیابت از 
این کشور در حال جنگیدن است. وی گفت: در زیارت اربعین، منافقان نیز به عنوان 
دشمنان اصلی معرفی شدند، آمریکایی ها اهل نفاقند، در مساله هسته ای نفاق آنها 
را به خوبی شاهد بودیم. وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به فرازهایی از 
مراسم اربعین حسینی ادامه داد: تلاش و مقاومت همراه با تدبیر و درایت از شاخصه 
های قیام عاشوراست و امام حسین)ع( با برنامه، درایت و تدبیر، جان خود را در راه 
اهداف دین اسلام فدا کرد. محمدی گفت: در نهضت کربلا عده ای بزرگان حتی 
حاضر نشدند برای دفاع از اسلام و امام حسین)ع( از آبروی خود بگذرند، در حالی که 

آن حضرت جان و هستی خود را فدای اسلام کرد. 

معاون سازمان اوقاف خبرداد

ثبت نام بیش از 35٠٠ تن در سامانه
 مبلغان افتخاری اربعین 

معاون فرهنگی اجتماعی سازمان اوقاف و امور خیریه کشور گفت: بیش از سه هزار و 
۵۰۰ تن از روحانیان و مبلغان دینی در سامانه مبلغان افتخاری اربعین ثبت نام کردند. 
حجت الاسلام والمسلمین احمد شرفخانی عصر پنجشنبه در همایش مبلغان 
افتخاری حماسه عظیم اربعین حسینی در سالن همایش های دفتر تبلیغات اسلامی 
قم خاطرنشان کرد: نهادهای متولی تبلیغ باید به صورت هماهنگ در کنار هم قرار 

گیرند تا خدمات گسترده و منسجمی به ویژه در امر تبلیغ دین به مردم ارائه شود.
وی گفت: حضور گسترده روحانیان در عرصه تبلیغ، نشانگر آن است که این قشر 
در صحنه های مختلف، حضور جدی و جهادی دارند.وی تصریح کرد: حماسه اربعین 
حسینی فرصت بی نظیری برای مباحث تبلیغی است و طلبه ها از این فرصت به بهترین 
شکل ممکن استفاده کنند.وی ادامه داد: بیش از ۲.۵ میلیون تن از عاشقان اهل بیت 
عصمت و طهارت)ع( از جمهوری اسلامی ایران آماده شرکت در راهپیمایی بزرگ اربعین 
هستند و مبلغان دینی در کنار کار تبلیغ، باید کارهای جهادی نیز انجام دهند. شرفخانی 
به عنوان نمونه گفت: اگر مشکلاتی در مسیر زائران ایجاد شده، باید به عنوان خادم امام 
حسین)ع( به آنها کمک کرد. وی به مبلغان توصیه کرد: از زائران بخواهید که تحت هیچ 
شرایطی برخوردهای فیزیکی و کلامی و یا بحث های جدلی با کسی نداشته باشند.در 
این همایش جمعی از طلبه ها و روحانیانی که قرار است به صورت افتخاری از سوی 
سازمان اوقاف و امور خیریه کشور به مراسم اربعین حسینی اعزام شوند، حضور داشتند.

سیدمهدی میرقیصری فعال سیاسی :

از ظرفیت شخصیت های ملی ساکن در قم 
استفاده  بهینه نمی شود

یکی از فعالین سیاسی قم  گفت :عدم استفاده  بهینه از ظرفیتهای  شخصیت 
های ملی ساکن در قم چون دکتر لاریجانی و علما حاکی از ضعف مسئولین است .

سید مهدی میرقیصری درگفتگویی با انتقاد از سیاست زدگی در رفتاهای برخی 
مسئولین اظهارداشت  : متاسفانه سیاست زدگی در رفتارها و انتصابات باعث ایجاد 
خدشه به نظام اداری شده است لذا باید ضمن دوری از این رویه ها تلاش کنیم از 
ظرفیت های موجود استان به نحو مطلوب بهره برداری نمود . این استاد دانشگاه 
افزود :  عدم استفاده بهینه از ظرفیتهای شخصیت های ملی ساکن در قم  چون 
دکتر لاریجانی و علما در برطرف کردن مشکلات شهر قم حاکی از ضعف مسئولین 
است ،این موضوع باید در راس مطالبات مردم و مسئولین ارشد استان باشد که چرا با 
وجود این ظرفیت های عظیم در استان هنوز در این نقطه هستیم . وی اظهار داشت 
: متاسفانه  رشد شهر قم با توجه به تک شهر بودن نسبت به دیگر مراکز استان ها  
بسیار زیاد است و این را میتوان در ابتدای ورود به شهر به وضح لمس کرد وی ادامه 
داد:از دیگر نشانه های این عقب ماندگی ها کندی فعالیتهای عمرانی است که باید 
مورد توجه قرار گیرد. میرقیصری تصریح کرد: شهرداری قم به تنهای نمی تواند بار 
تمام مشکلات شهر را به دوش بکشد لذا باید همه دستگاهها ظرفیتهای خود را به 
میدان آورده و شهرداری قم را همراهی کنند. بر طرف کردن عقب ماندگی های قم 

نیازمند یک تلاش جهادیست  تا نتیجه های لازم را کسب شود.

تقدیر شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم 
از حضور پرشور مردم در راهپیمایی ۱3 آبان 

شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم با صدرو بیانیه ای از حضور پرشور مردم قم 
در راهپیمایی استکبار ستیز یوم الله ۱۳ آبان ماه تقدیر و تشکر کرد. 

در این بیانیه که نسخه ای از آن روز پنجشنبه در اختیار ایمان قرار گرفت، آمده است: 
شکر و سپاس بی حد، خداوند قادر متعادل را که بار دیگر به توفیق الهی و با بصیرت 
و زمان  شناسی قشرهای مردم شریف و متدین، در مقطع حساس و سرنوشت  ساز از 
تاریخ سراسر افتخار انقلاب اسلامی مراسم یوم  الله سیزدهم آبان ماه »روز ملی مبارزه با 
استکبار جهانی« با حضور آحاد امت ولایتمدار و با شکوه  تر از مراسم بیش از سه دهه 
قبل برگزار شد.بیانیه ادامه یافته است: بار دیگر تبعیت محض همگان از مقتدای عظیم  
الشان امت اسلامی حضرت آیت  الله العظمی امام خامنه  ای »مدظله العالی«، پایبندی تا 
پای جان به اصول و ارزش  های ترسیم شده از سوی احیاگر اسلام ناب محمدی حضرت 
امام خمینی)ره( و خشم و نفرت مقدس عموم ملت سلحشور نسبت به استکبار جهانی 
و مصداق اتََم آن، آمریکای جنایت پیشه را در فضای عطرآگین کشور طنین  انداز و به 
گوش جهانیان، ساده لوحان و مرعوبین رسانده شده و با خلق حماسه  ای تاریخی، برگ 

زرین دیگری بر اوراق سراسر مباهات نظام مقدس دینی افزوده گردید.
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یکی از مرجع تقلید بر لزوم الگو بودن قم در سراسر کشور 
تاکید کردن و گفت: این شهر از نظر نماز و عبادت و نشان 

دادن فرهنگ عاشورا باید برجسته باشد. 
آیت الله نوری همدانی عصر روز پنجشنبه  در دیدار با 
اعضای ستاد اجلاسیه استانی نماز که در دفتر این مرجع 
تقلید برگزار شد، با بیان اینکه یکی از موضوعات مورد تاکید 
قرآن، ضرورت »یاد خدا« است، اظهار داشت: در وجود انسان 
ها تمایلاتی وجود دارد که برای حفظ انسان از وسوسه های 

شیطان باید به یاد خدا باشیم.
وی با تاکید بر اینکه انسان یک موجود مسئول است، گفت: 
به یاد خدا بودن، زمینه ساز دستیابی انسان به سعادت می 

شود.
وی افزود: در آیات قرآن کریم تاکید شده هرکسی یاد 

خداوند را فراموش کند، زندگی سختی خواهد داشت.
آیت الله نوری همدانی، نماز را زمینه ساز یاد خداوند 
عنوان کردند و گفت: نماز نقش مهمی در دستیابی انسان 

به سعادت دارد.
وی با بیان اینکه هدف خداوند از قرار دادن اقامه نماز در 
اوقات مختلف شبانه روز ضرورت یاد خداوند است، گفت: 
سرگرمی های زندگی نباید سبب از یاد بردن ذات اقدس 

الهی شود.
این مرجع تقلید بر لزوم الگو بودن قم در سراسر کشور 
تاکید کردند و گفت: این شهر از نظر نماز و عبادت و نشان 

دادن فرهنگ عاشورا باید برجسته باشد.
آیت الله نوری همدانی تصریح کرد: در موکب های قم در 
مسیر اربعین حسینی باید توجه ویژه ای به نماز صورت گیرد 

و الگوی سایر موکب ها باشد.
وی همچنین افزود: امسال اگر توفیق شود، قصد سفر به 

کربلا در ایام اربعین حسینی را دارم.
وی تصریح کرد: امام حسین)ع( مهندسی کربلا را به گونه 
ای طراحی کردند که همه افراد در هر زمانی از این مکتب 

الگوگیری کنند.
وی همچنین بر لزوم توجه افراد به کیفیت نماز تاکید 
کردند و گفت: امیرالمومنین)ع( می فرمایند تمام کارها تابع 
نماز است و اگر صحیح و کامل باشد، کارهای دیگر نیز این 

گونه خواهد بود.
با بیان اینکه میان کیفیت نماز افراد از زمین تا آسمان 
تفاوت است، گفت: باید هرشخصی نسبت به تقویت کیفیت 
نماز و عبادات خود توجه داشته و تلاش کند در نماز، خضوع 

و خشوع داشته باشند.

این مرجع تقلید بر لزوم برنامه ریزی در راستای افزایش 
حضور نسل جدید در مساجد تاکید کرد و گفت: باید برنامه 
هایی تدوین شود که موجب جذب جوانان به نماز جماعت 

شود.
آیت الله نوری همدانی همچنین افزود: نماز جماعت نباید 

طولانی باشد که سبب خستگی مردم شود.
وی با اشاره به گزارش هایی که در زمینه خلا حضور امام 
جماعت در بسیاری از مساجد کشور وجود دارد، گفت: 
بخشی از مردم در روستاها خانه عالم ایجاد کرده اند اما 
بعضی از طلابی که در حوزه درس خوانده اند حاضر نیستند 

به روستای خود بازگردند و این مشکلات باید رفع شود.
 اقامه نماز جماعت در ۹۸ درصد از مدارس 

استان قم 
 رئیس ستاد اقامه نماز استان قم نیز در این دیدار  بابیان 
اینکه در ۹۸ درصد مدارس استان نماز جماعت برگزار 
می شود، گفت: در ۱۴۰۰ واحد آموزشی در سطح استان 

نماز جماعت برگزار می شود. 
محمد خامه یار با اشاره به اینکه دومین اجلاسیه نماز ۲۰ 
آبان ماه در قم برگزار می شود، اظهار داشت: کارهای خوبی 
درزمینهٔ نماز انجام شده است همچنین اقدامات خوبی برای 
پیاده روی اربعین صورت گرفته است حتی امسال استانداری  

برای اقامه نماز در عراق تمهیداتی اندیشیده است.
رئیس ستاد اقامه نماز استان قم بابیان اینکه در ۹۸ درصد 
مدارس استان نماز جماعت برگزار می شود، افزود:در  ۱۴۰۰ 
واحد آموزشی در سطح استان نماز جماعت برگزار می شود.

خامه یار بیان کرد: مسئولان از وضعیت نمازخانه های 
به  دولتی  دستگاه   ۱۳ دارند،  رضایت  اظهار  بین راهی 
بازدید  بین  راهی  نمازخانه های  از  مختلف  مناسبت های 
می کنند و  ۱۲ نمازخانه بین راهی از سال گذشته به استان 

افزوده شده است.
وی بابیان اینکه همه توان ستاد اقامه نماز این است که 
نماز به جماعت در دبستان ها اقامه شود، گفت: باید از هر 
ظرفیتی برای اقامه نماز استفاده کرد و  برای ترویج فرهنگ 

نماز همدلی خوبی بین مسئولان  وجود دارد.
رئیس ستاد اقامه نماز استان قم با اشاره به برگزاری اجلاس 
سراسری نماز در آذرماه در استان البرز افزود: جلساتی با 
استان های مختلف داشتیم که نماز جماعت در موکب ها 
برپاشده و مقرر شده  در موکب ها از ائمه جماعات برای اقامه 

نماز استفاده شود.

آیت الله نوری همدانی:

قم در زمینه اقامه نماز الگوی کشور باشد

استاندار قم  تاکید کرد:

ضرورت الگوسازی در حوزه فناروی

سردار نقدی درحرم حضرت معصومه)س( :

بدون حضور ایران، هیچ تصمیمی در منطقه قابل اتخاذ نیست

استاندار قم  با تاکید برضرورت الگوسازی در حوزه فناروی گفت: به منظور توانمندسازی 
واحدهای فناور سهمیه پارک علم و فناوری قم در برنامه ششم توسعه استان افزایش 

می یابد. 
سیدمهدی صادقی در نشست فناوران برتر استان که در تالار معصومیه فرمانداری 
برگزار شد با اشاره به دغدغه های موجود بر سر راه شرکت های دانش بنیان اظهار داشت: 
استانداری در چارچوب وظایف خود مسائل و مشکلات شرکت های دانش بنیان را پیگیری 
می کند که امیدواریم بتواند در تولید محصولات دانش بنیان و نیز رشد اقتصادی کشور 

مثمرثمر باشد.
وی با تاکید بر اینکه هزاره سوم با  فناوری های نرم و دانش بنیان گره خورده است، افزود: 
اکنون فعالیت های اقتصادی در صورتی امکان پذیر است که به این مباحث پرداخته و یا با 

آنان در ارتباط باشد بنابراین کشور باید به این گونه مسائل اهمیت ویژه ای دهد.
استاندار قم با اشاره به ضرورت توجه به اقتصاد مقاومتی  تصریح کرد: اقتصاد مقاومتی 
مقوله همه جانبه ای است که باید با همکاری همه حوزه ها و مردم مورد توجه قرار گیرد تا 

به عنوان یک فرهنگ در جامعه تلقی شود.
صادقی توانمندسازی واحدهای فناور را مورد اشاره قرار داد و تصریح کرد: در نظر داریم 

در برنامه ششم توسعه سهمیه بودجه پارک علم و فناوری استان را افزایش دهیم تا 
شرکت های دانش بنیان توسعه یافته وبه تولید محصولات بیشتر بپردازند.

استاندار قم فضای پارک علم و فناوری استان را مورد توجه قرار داد و بیان کرد: فراهم 
ساختن فضای مناسب نیاز به زمان دارد با این وجود استانداری بهینه سازی ساختار و 

تجهیزات این مرکز را  در دستور کار قرار می دهد.
وی با اشاره به نبود سند توسعه فناوری در استان افزود: سند توسعه فناوری شیوه 
حرکت استان به سمت اهداف  مشخص را تعیین کرده و حمایت از حامیان تولید و 

صنعت را نیز به صورت ویژه فراهم می کند.
صادقی با تاکید بر ضرورت انسجام  حرکت شرکت های دانش بنیان استان اظهار 
داشت: براساس نیاز استان باید به زمینه های علوم انسانی و فناوری های نرم توجه کنیم، 
دستگاه های دولتی نیز در این راستا باید همکاری لازم را با پارک علم و فناوری استان 
داشته باشد.وی با بیان ضرورت الگوسازی در حوزه فناروی، تصریح کرد: موضوع علوم 
انسانی، هنر و فناوری های نرم باید به شیوه کاربردی مورد توجه قرار گیرد تا بتواند نیاز 
جامعه را تامین کند، در این راستا شرکت های نوپا نیز از نظر اقتصادی مورد توجه بیشتری 

قرار می گیرند.

رئیس سازمان بسیج مستضعفین گفت: انقلاب اسلامی 
در سرزمین یمن ،آمریکا را شکست داده و امروز پرچم 
انقلاب در یمن برافراشته و دل ها را در آمریکای لاتین و 

اروپا تسخیر کرده است.
سردار محمدرضا نقدی پیش از ظهر روز پنجشنبه  در 
اجتماع پرشور راهپیمایان ۱۳ آبان که در حرم حضرت 
معصومه)س( برگزار شد، شرط قبولی زیارت و محبت 
اهل بیت)ع( برائت از دشمنان ائمه معصومین)ع( است، 
اظهارداشت: خدای متعال شرط دسترسی به عروه الوثقی 
را در آیات قرآن کریم کفر به طاغوت عنوان می کند و اگر 
کسی به دنبال ارتباط ناگسستنی با خداوند متعال است 
از مسیر کفر به طاغوت می گذرد.رئیس سازمان بسیج 
مستضعفین افزود: قرآن برجسته ترین بخش زندگی 
پیامبران الهی را مبارزه با طاغوت عنوان می کند؛  هرانسان 
با خردی باید مقابل طاغوت ایستادگی کند و موانع تکامل 
انسانی را از مقابل خود بردارد.وی افزود: امام خمینی )ره( 
اسلام ناب را تبیین کرد و ملت ایران پذیرفت و در مقابل 
طاغوت ها ایستاده است.رئیس سازمان بسیج مستضعفین 
با بیان اینکه ملت ما در مبارزه با طاغوت هرروز پیروزی 
بزرگ تری را رقم زد، اظهار داشت: تسلیحات و امکانات 
نظامی و رسانه ای در دست پهلوی بود و مردم با دستان 
خالی قیام و انقلاب کردند.نقدی با اشاره به دوران دفاع 
مقدس، افزود: همه ابرقدرت ها از صدام حمایت کردند، اما 

ملت با نصرت الهی در جنگ تحمیلی پیروز شد.
وی تصریح کرد: وقتی خداوند به ملت ایران تفضل کرد و 
در این مبارزه ۳7 ساله ملت ما را برآمریکا پیروز کرده است 

چه دلیلی دارد که مبارزه را ترک کنیم.
رئیس سازمان بسیج مستضعفین افزود: ملت ایران با 
دستان خالی، شاه را از مملکت بیرون کرد و در غربت و 
تنهایی صدام را شکست داد و پرچم افتخار اسلام را به دنیا 
معرفی کرد و منطق انقلاب و ولایت را معرفی کرد و امروز 
پرچم انقلاب اسلامی در سواحل مدیترانه در اهتزاز است.

نقدی تصریح کرد: انقلاب اسلامی آمریکا را در لبنان 
شکست داد و اسرائیل را خوار کرد و پرچم اسلام را به 
اهتزاز درآورده است. وی افزود: انقلاب اسلامی در سرزمین 
یمن ،آمریکا را شکست داده و امروز پرچم انقلاب در یمن 
برافراشته و دل ها را در آمریکای لاتین و اروپا تسخیر کرده 
است. رئیس سازمان بسیج مستضعفین تصریح کرد: از 
روزی که ملت ایران علیه آمریکا ایستادگی کرده است، 
این کشور قوی تر نشده و در همه مولفه های قدرت رو به 
نزول است. نقدی افزود: آمریکا با دزدی نفتی، خود را نگاه 
داشته و امروز با توجه به بدهکاری های خود، یک کشور 

ورشکسته اقتصادی است.
وی تصریح کرد: امروز پاسداران غیور، تکاوران آمریکایی 
را در خلیج فارس در مشت می گیرند و قدرت ندارند 

کوچک ترین حرکتی انجام دهند.

رئیس سازمان بسیج مستضعفین با تاکید بر اینکه آمریکا 
نفوذ سیاسی  افزود:  سیاست شکسته خورده ای دارد، 
آمریکا در ۳7 ساله گذشته شکسته شده است و همواره 
به دنبال براندازی انقلاب بوده، اما نموفق نشده؛ چندسال 
است درسوریه تلاش می کنند، ولی  هنوز نتوانسته اند 
نظام سیاسی سوریه را برانداز کنند؛ بعد از ۲۹ ماه تلاش، 
فردی که همپیمان حزب الله لبنان است، رئیس جمهور 
این کشور شد.نقدی با باین اینکه  امروز گردشگری درمانی 
یکی از درآمدهای کشور است، گفت: در زمینه صنعت 
نظامی و شتاب علمی شاهد پیشرفت های بسیاری هستیم 

در حالی که پیش از انقلاب این گونه نبود.
وی با اشاره به اینکه پیش از انقلاب، نیروی نظامی کشور 
تحت سلطه آمریکا بود، ابراز داشت: امروز مقتدرترین 
نیروی مسلح منطقه و یکی از مقتدرترین نیروهای مسلح 
جهان را داریم.رئیس سازمان بسیج مستضعفین همچنین 
به نفوذ جمهوری اسلامی در دنیا اشاره داشت و افزود: امروز 
بدون حضور ایران، هیچ تصمیمی در منطقه قابل اتخاذ 
نیست. امروز ملت ایران در میان جوامع و ملت های دنیا 
نفوذ دارد و همواره ایستادگی ملت ایران الگوی ملل است.

وی با اشاره به اینکه برخی افراد با چه دلیلی خواستار 
سازش و تسلیم هستند، گفت:  آیا آمریکا آدم و بهتر شده 
است؛ باید نگاهی به کشتار مردم مظلوم یمن و فلسطین 
کنیم؛ سرمنشا فساد قرن، آمریکا است؛ وهابیت، بهائیت و 

تکفیری ها را آمریکایی ها ایجاد کردند.
رئیس سازمان بسیج مستضعفین با تاکید بر اینکه اگر 
سازش کنیم دنیا به ما خواهد خندید، ابراز داشت: دنیا 
می گوید روزی که دستان شما خالی بود این همه شهید 
و کشته دادید و سختی کشیدید، سازش نکردید، اما امروز 
که به قدرت رسیده اید و آمریکا نفس های آخر خود را می 
کشد می خواهید تسلیم شوید؟نقدی افزود: تسلیم شدن، 
پشت پا زدن به عظمت و عزت اسلام است و هیچگاه شهدا 
ما را نخواهند بخشید، اگر کوچک ترین مسامحه ای در 
مبارزه با استکبار داشته باشیم.وی تصریح کرد: مبارزه ما 
با آمریکا تا نابودی رژیم اشغالگر قدس و رژیم طاغوتی در 
آمریکا تداوم خواهد داشت و تا انقلاب مهدی)عج( نهضت 
ادامه دارد.رئیس سازمان بسیج مستضعفین افزود: مراجع 
تقلید از مبارزه با استکبار خسته نشده اند و رهبری در 
پیشگامی همه بزرگواران حضور دارند. ملت ایران از پیر 
و جوان اهل مبارزه هستند و کسانی که خسته شده 
اند، باعث خالی شدن دل مردم نشوند و نگویند خواستار 

سازش هستیم.

مدیر کل و حمل ونقل جاده ای استان قم خبرداد

اجرای طرح جمع آوری دستفروشان و متجاوزین به حریم راههای استان قم
مدیر کل و حمل ونقل جاده ای استان قم از اجرای طرح جمع آوری دستفروشان و 

متجاوزین به حریم راههای استان قم خبر داد:
ابوالفضل جمالی دراین خصوص اظهار داشت:بمنظور جلوگیری از هر گونه انسداد 
وحوادث جاده ای  در محورهای مواصلاتی استان متجاوزین به حریم راه جمع آوری 

می گردند.
مدیر کل راهداری وحمل ونقل جاده ای درجلسه ای که به همین منظور تشکیل شده 
بود گفت: متاسفانه به دلیل استقرار دستفروشان و دکاکین بدون مجوز در حریم جاده 
های برون شهری استان که کاها موجب انسداد محوری شده و حوادث ناگواری ناگواری 

را باعث شده است. 

وی در ادامه افزود: .بر همین اساس در  راستای اجرای تبصره یك ماده ۶ قانون ایمنی 
راهها و راه آهن برخورد با متجاوزین که درحاشیه راهها اقدام به دستفروشی و ایجاد دکه 

می نمایند با هماهنگی دادگستری نسبت به  جمع آوری آنها اقدام می گردد.
دکتر ابوالفضل جمالی با اشاره به استقرار انبوه آنارفروشان و دیگر دستفروشان ،که در 
حریم محورهای جاده ای استان اقدام به عرضه کالا می نمایند افزود: از آنجایی که هر گونه 
دستفرشی در حریم جاده ممنوع می باشد بزودی نسبت به جمع آوری آنها اقدام می گردد.

مدیر کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم در پایان تصریح کرد: خوشبختانه با 
توجه به هماهنگی های خوبی که بین دستگاههای ذی ربط در این خصوص بعمل آمده 

است اقدامات اجرایی در راستای رفع تجاوزبه حریم به زودی اجرایی خواهد شد.






